
Абай шығармаларын елімізде ғана емес, шетелде де насихаттауымыз керек. Бұл туралы ел 
Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев Twitter-де мәлімдеді.

«Бүгін – Абай күні. Біз ұлтымыздың ұлы перзентін ұлықтай береміз. &йткені халқымыздың 
болмыс-бітімі, ділі, дүниетанымы оның шығармашылығында тұтастай к'рініс тапқан. Абай 
шығармаларын елімізде ғана емес, шетелде де насихаттауымыз керек» деп жазды Мемлекет 
басшысы.

ҰЛТЫМЫЗДЫҢ ҰЛЫ ПЕРЗЕНТІН ҰЛЫҚТАЙ БЕРЕМІЗ
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Бұқаралық спорт та 
АҚСАП ТҰР

Жұмыс та, жұмыссыз да көп

ЖҰМЫСПЕН 
ҚАМТУ ЖОСПАРЫ

Үкімет басшысы жыл ба сын-
да тұ рақ ты жұмыс орындарын 
құру бойын ша жұмысты жалғас-
тыру үшін жалақы м'лшерін он 
пайыз ға арттыра отырып, жұ-
мыс сыз қазақ стандықтардың 
са нын азайту ке рек екені туралы 
тап сыр ма берді. Ол үшін қажетті 
құ рал дар мен қа ра жат та қарас-
ты рылып жат қа ны айтылып, 
биыл жұмыссыздық дең гейі 
4,9%-дан аспайды деген еді. 
Сон   дықтан Еңбек және ха лық -

ты әлеу меттік қорғау министр-
лі     гіне 1 мау сымға дейін 2021-
2025 жыл   дарға арналған «Еңбек» 
ұлт тық жобасын енгізуді тап сыр-
ды. Со ны мен қатар Ұлттық эко-
но ми ка, Ең бек және халы қ ты 
әлеу мет тік қор ғау министрлігі 
және әкім дік  терге 1 шілдеге 
дейін 'ңірлік жұ    мыспен қамту 
кар  таларын әзір леп, «Еңбек» жо-
 басының іс-ша ра ларын іске 
асыру  ды қар жы лан дыруды қам-
та  масыз етуге мін дет теді. Бағ дар-
лама бойынша биыл 700 мың 
адам, жұмыспен қам ту дың дағ да-

рыс  қа қарсы Жол кар та сы 
бойын   ша 32 мың адамды жұ мыс-
қа орна ластыру жоспар лан ған. 
Ал 440 мың адам бюд жет тік ин -
вес тициялардың қаты суы мен 
жү зеге асырылатын жобалар 
есе   бінен жұмыс табуы керек. 
С'й   тіп, биыл елімізде кадр ларға 
қа    жеттілік 12,1 мың адам бол ған, 
бұл ретте ор та және ірі кә сі п-
орын  дар 37 мың ға жуық бос жұ-
мыс орнын ұсынуы қажет. Бұл 
үшін респуб ли калық бюд жет тен 
104,2 млрд теңге б' лінді.

ЖЕКЕМЕНШІК 
КОЛЛЕДЖДІҢ ЖЫРЫ 

БАСҚА
Мәселен, Жанна Т'леу бай қы-

зы 10 жыл бойы Қарағанды гу ма-
ни тарлық к'п салалы колледжінде 
жұ мыс істеген. Еңбек еткен жыл-
дары директордың тәрбие ісі ж'-
нін дегі орынбасары, кафедра 

меңгеру шісі болған, әдістемелік 
нұс қау шығарып, кітап жазған. 
Кейін  нен колледж жеке меншікке 
'т кен соң жағ дай 'згеріп сала бер-
ген деседі. С'й тіп, педагог гим на-
зия ға жұмысқа тұрған екен.
«Кол ледж жекеменшікке 'тіп кет-
ті. Жала  қыны директор 'зі бел-
гілеген діктен, жыл сайын 10 мың 

теңге ғана қосылатын. Мысалы, 
атал ған колледжде әлі күнге жұ мыс 
істейтін таныстарым 140-150 мың 
теңге алатынын айтады. Есеп теп 
к'ріңіз, жо ғары санатпен, 1,5 м'л-
шерлемемен осындай к' лем де 
ай лық алып жүр.

Спорт саласына т�бегейлі 
реформалар �ажет екенін 
Токио Олимпиадасы дә лел-
деді.Барлы� жауап кер ші-
лікті кәсіби спорт�а ж�ктеп, 
реформа к�тіп, �ол �усырып 
отыру�а болмас. Б!�аралы� 
спорт – спорт саласыны" е" 
ма"ызды іргетасы. Оны да-
мыт пай, ел спорты Олим-
пиа да тәрізді белестерді 
ба  �ын дыруы м�мкін емес. 
Дегенмен хал �ымыз спорт-
ты серік етіп ж�р ме? Токиода 
а�са�ан спортшыларымыз 
секілді б!�аралы� спор ты-
мыз да ая�ын ны� баса алмай 
ж�р гендей.

ОЛИМПИАДАЛЫҚ СПОРТҚА 
ҚАРЖЫ ШЫҒЫН

Еліміз олимпиадалық спортқа 
мол к'лемде қаржы б'леді. Мә-
се  лен, Мәдениет және спорт 
ми   нистрлігі  ұсынған дерек 

бойын   ша, Қазақстан спорт шы-
лар дың жаттығуына жыл сайын 
ке мінде 10 миллиард теңге шы-
ғын дайды. Ал Токио Олим пиа да-
сы жақындаған тұста, былтыр 
елі міз осы мақсатта 15 миллиард 
тең ге б'лген екен. Бірақ осыған 

қара мастан биылғы Олимпиадада 
спортшылардың к'рсеткіші қан-
дай болғанын білеміз. Мол қар-
жы ға қарамастан, ел құра ма сы-
ның нәтижесі тым нашар болды. 

Колледж ұстазсыз қалмай ма?

Майлы дақылдар 
өндірісінен 
көш бастаған өңірміз

Жала�ы мәселесі – �о�амда жиі тал�ыланатын та�ырып. «Педагог мәртебесі» туралы 
за" �абылданып, м!�алімдерді" жа�дайы да, жала�ысы да к)теріліп, мәселе о" шешімін 
тап �андай. Керісінше, б!дан колледж м!�алімдері сырт �алып �ой�ан секілді. Мектеп пен 
кол ледж м!�а лім деріні" білім беру ба�дарламалары !�сас келетіндіктен, ендігі жерде олар 
да мектепте саба� беруге !мтылады. М!ндай жа�дайда колледждеріміз м!�алімсіз �алып 
�ой май ма?

Хал�ымызды" ма"дай терімен жеткен басты жетістігі, 
Тә"ірді"  бізге берген зор ба�ыты, ба�а жетпес мә"гілік �!н-
ды лы�ымыз – ел Тәуелсіздігіне биыл 30 жыл толып отыр. 
Осы жылдар ішінде тәуелсіздікті" ар�асында Солт�стік 1а-
за�стан облысыны" �ол жеткізген жетістіктері ауыз тол ты-
рып айтарлы�тай. Т!р�ындарды" әл-ау�атын арттырып, 
)"ір ді жан-жа�ты дамыту ба�ытында ат�арыл�ан �ыруар 
ж! мыс туралы Солт�стік 1аза�стан облысыны" әкімі 1!мар 
Іргебай!лы А1СА1АЛОВ AIQYN газетіне с!хбатында егжей-
тег жейлі ә"гімелеп берді.

Құмар АҚСАҚАЛОВ, 
Солтүстік Қазақстан облысының әкімі:

Елімізді �ара алтынмен бірге 
�ара уылдыры�ымен тамсандырып, 
әлемге әйгілі еткен балы� сала сы-
ны" б�гінгі ахуалы оншалы�ты жа�-
сы емес. Жайы� )зеніні" тартылуы, 
ба лы�тарды" та�ылы�пен аулануы, 
уылдыры� шашатын жерде су 
болмай, жа�а�а шы�ып �алуы әрі 
белгісіз себептермен уланып жат-
�а ны – е" �лкен к�рделі мәселеге 
ай налды. Балы�ты са�тауды" бір 
�ана жолы бар, ол – уылдыры�тан 
ша ба� )сіріп, су айдынына жіберу.

Бекіре өсіретін 
зауыттардың халі мүшкіл

Балық шаруашылығы са ласында қыз-
мет ететін мамандар уылдырықтан шабақ 
'сіріп, жыл сайын Жайық 'зені мен Кас-
пий теңізіне жібереді. Екі зауыт тан кем 
де генде 7 миллион шабақ жі беріледі. 
Жуыр да екі зауыт дәстүрлі түрде мәпелеп 
'сір ген шабақтарын Жайық 'зеніне жі-
берді. Дегенмен зауыттардың жайы мәз 
емес. Ел Үкіметі қазір ден назар аудармаса, 
зауыт  тардың жұмысы тоқтап қалуы мүм-
кін екенін маман дар айтып жатыр.

Ж!мыспен �амту орталы�тарына ж�гінетіндерге �а ра�анда ж!мыс берушілер к)бейген. 
Біра� елдегі ж! мыс сыздар саны азаймай т!р. 8йткені жеке кәсіп орындарды есептемегенні" 
)зінде ж!мыс орында рын да�ы т!ра� сызды� пен �ыс�арту�а !шыра�андарды" саны )скен. 
Ж!мыссызды�ты жою �шін жасал�ан жоба �айда? Жыл сайын б)лінген �аржыны" 
�айтарымы бар ма? Ж!мыспен �амту мамандары �андай уәж айтады?
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Тәуелсіздікті" 30 жыл уа�ыты ішінде �аза� даласында туып-)скен 4 миллионнан астам 
адам б�гінде әлемні" әр т�кпірін кезіп кеткен. Б!л �аза�станды�тарды" жалпы саныны" 
22 пайызынан асады. Я�ни, ту�ан мемлекетінен �оныс аудар�андарды" к)птігі жа�ынан 
1аза�стан Сириядан (40 пайыз�а жуы�ы елден кеткен) кейінгі екінші орында т!р. Шам 
еліні" жа�дайы т�сінікті, т!р�ындары со�ыстан бас сау�алай �ашып, )зге жерден пана 
іздеп, бос�ын�а айнал�ан. Ал еш�андай со�ыс жо�, ы"-шы"сыз бейбіт заманда 1аза�стан-
нан м!ншама ж!ртты" к)шуіне не себеп?

АРҚАДА ҚЫС ЖЫЛЫ БОЛСА, 
АРҚАР АУЫП НЕСІ БАР?

Қазақ топырағында дүниеге 
кел гендердің бестен бірі қазір 
шет  ел  дерден тұрақ тапқан. «Арқа-
да қыс жылы болса, арқар ауып 
не сі бар?» демекші, мұның саяси-

эко номикалық мәні тереңде. Cл-
бет те, бұл к'рсеткіш 90-жылдар-
дың ба сында тарихи Отанына ауа 
к'шкен славян, еуропатектес 
халықтардың есебінен к'бейіп 
отыр. Бірақ қалай дегенмен де, 
олар да бір кездері қазақстандық 
аза  мат атанып еді. Олардың біреу-

лері Одақ құлаған нан кейінгі 
аяғынан шатқаяқтап енді тұра 
бас  таған жас мемлекеттің бола ша-
ғына күмәнмен қараса, енді біреу-
лері саяси-экономи ка лық жағдай-
дан қорықты.

(Жалғасы 6-бетте)

БАҚЫТЫН БАСҚА ЕЛДЕН 
ІЗДЕГЕНДЕР
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Шаруалардың айтуынша, қазір 
жайылымның жартысы жанып 
кеткен, мал шығыны да бар. Тұр-
ғындар аймақ басшылығы тезірек 
әре кет етпесе, жерімізден айыры-
ла мыз деп дабыл қағып жатыр. 

– Ешкім қастандық жасап, �рт 
шығармаған. Бірақ жағдай қиын. 
Сақтап отырған 12 мың қыстық 
жа йылымым күлге айналды. Ме-
нен басқа бірнеше шаруаның жа-

йылымы �ртеніп кетті. 8 бас жыл-
қым ды күйік шалған. Бір үйір 
жыл  қымды таппай қалдым. Ал 
жер  гілікті биліктен к�мек жеткен-
ше кеш болады, – дейді «Қоныс-
бай» шаруа қожалығының басшы-
сы Мұрат Сәтмағамбетов.

Ал жел айдап, лаулаған �ртті 
тұрғындар �шірмек түгілі, жа-
қын дай алмай жатқан к�рінеді. 
Ал бұл аумақта �рт жиі болатынын 

білсе де, жергілікті билік жақын 
маңға �рт с�ндіру бекетін сал-
маған екен. 

2017 жылы дәл осы ауданда �рт 
болып, 2 адам қаза тапқан болатын. 
Бұл жолғы �рттің де зардабы мол 
болмақ. Себебі бұл �ңірде �рттің 
кесірінен мал азығының тапшы-
лығы болуы мүмкін. )детте Ақт�бе 
облысы қуаңшылықтан зардап 
шегетін Маңғыстау, Атырау об-
лысы мен Арал ауданына жемш�п 
ж�нелтіп, к�мек беретін. Енді 
�ңірдегі шаруалардың �здері зар 
илеп қалмаса игі.

 М.ЖАЛҒАСҰЛЫ

Ақтөбеде жайылымның 
жартысы өртеніп кетті

«Белгілі болғандай, комитет 
орынбасары «О» мен ЖШС ди-
ректоры «Б» алдын ала с�з бай-
ласып, 354 миллион теңге бюджет 
қаражатын жымқырған. Бұл қар-
жы негізінен Риддер қа ласында 
300 орындық республикалық ма-
мандандырылған олим пиа да лық 

резерв мектеп-интернат-кол лед-
жін салуға б�лінген», – делінген 
ақпаратта.

Ал Спорт және дене шынық-
тыру істері комитетінің экс-бас-
шысы 2018 жылдың мамыры мен 
желтоқсан айлары аралығында 
ЖШС директорынан 35 013 881 

теңге к�лемінде пара және құны 13 
миллион теңгелік авток�лік алған. 
Ол к�лікті әйелінің атына аударып 
жіберген.

«Сот ісі барысында комитеттің 
экс-орынбасары мен кәсіпкер �з 
кінәсін мойындады. Ал комитеттің 
бұрынғы басшысы пара алмағанын 
алға тартқан. Алайда айыпталу шы-
лардың кінәсі куәгерлердің айт-
қан дарымен және тиісті құжаттар-
мен дәлелденді», – деп жазылған 
хабарламада.

Сот үкімі бойынша Спорт және 
дене шынықтыру істері комите ті-
нің бұрынғы басшысы Қазақстан 
Қылмыстық кодексінің 366-бабы 
2-б�лігімен 5 жылға, комитет бас-
шысының экс-орынбасары ҚК-
нің 361-бабы 4-б�лігінің 2-тар ма-
ғымен 3 жылға және осыған дейін 
сот ты болған бұрынғы кәсіпкер 7 
жыл ға бас бостандығынан айы рыл-
ды. Сондай-ақ олар мемлекет тік 
қыз метте жұмыс істеу құқығын 
�мір бойына жоғалтты. Үкім әлі 
заң  ды күшіне енбеген.

              М.Т�ЛЕУ

Ақшаны жымқырғандар 
сотталды

«�ліппе» және «Букварь» о�у-
лы�тары �аза�стан мек теп-
теріне �айта оралып жатыр. 
Б�гін Білім және �ылым министрі 
Асхат Айма�амбетов аппарат 
жиналысында о�улы�тарды 
таныстырды.

«Бірінші қыркүйекте �тетін іс-
шарада біз алғаш рет мектеп табал-
дырығын аттаған оқушыларға сал та-
натты түрде «)ліппе» оқулығын та-
быс етуіміз керек. Бұл – игі дәстүр. 
Аталған бағыттағы жұмысты уақы-
тылы ұйымдастыру қажет. «)ліппе» 
– бүлдіршіндердің алғашқы оқулығы. 
«)ліппе» оқулығы әзірленіп, �ңір-
лерге жеткізіліп жатыр. «)ліппе» ұлт 
ұстазы Ахмет Байтұрсынұлының 
әдістемесі негізінде жасалды», – 
дейді  Білім және ғылым министрі 
Асхат Аймағамбетов.

Р. МІН�П

Екпе салдырып, 
пәтер ұтып алды

Мектепте «Әліппе» 
қайта оқытылады

Спорт және дене шы ны� тыру істері комитетіні% б&рын�ы �ызметкерлері бас бос тан-
ды�ынан айырылды. '%ірді% �ылмысты� істер ж(ніндегі ма мандандырыл�ан ауданаралы� 
сотыны% мәліметінше, ірі к(лемде пара ал�ан Спорт және дене шыны�тыру істері 
комитетіні% б&рын�ы басшысы, оны% экс-орынбасары және алая�ты� жаса�ан кәсіпкер 
соттал�ан.

Режиссер Ернар Нұрғалиевтің 
«Жаным, ты не поверишь» кар ти-
насының тарихы жас жұбайлар 
арасындағы қарапайым отба-
сылық жанжалдан басталады 
(Данияр Алшынов пен )сел 
Қалиева). Жағдай шиеленісе 

бастағанда, Дастан есімді бас 
кейіпкер (Азамат Маркленов, 
Ерлан Пірімбетов) бизнесмен 
және учаскелік поли ция қыз мет-
кері балық аулауға шы ғады. 
Күтпеген жағдайлар бұл күнді 
қанды оқиғаға айналдырады.

Режиссердің айтуынша, бұл – 
күлкілі әрі қызық кино. «Бір жа-
ғынан авторлық кино, бұған дейін 
түсірілген фильмдерге ұқсамайды. 
Екінші жағынан, к�рермен күтпе-
ген түрлі оқиғаларға толы. Музы-
касы да б�лек, жұлдыздар да қа-
тысқан әзілге толы фильм. Сце-
нарийінде де еркіндік бар. Бұл 
фильм к�рермен тарапынан да 
жоғары баға алды», – дейді ре-
жиссер. 

Гүл БЕКЗАТ

Ма%�ыстауда «Екпе сал дыр 
да, пәтер &тып ал» нау �а ныны% 
�орытындысы белгілі болды. 

27 жастағы маңғыстаулық тұр ғын 
Қайрат Қосаевқа 38-ші ша ғынауданда 
орналасқан 2 б�лмелі пәтердің кілті 
табысталды. 

Жеңімпаздың айтуынша, вак-
цинаны ол ұтысқа қатысу үшін емес, 
�з денсаулығын күту мақ са тында 
салдырған. Ол облыс тұр ғындарын 
қазіргі эпидемио ло гиялық ахуалға 
салмақты қарап, екпе алуға шақырды.

«Ұйымдастырушыларға  к�п 
рақмет. Бастапқыда бұл науқанға 
сенген жоқпын. Қазір шынайы еке-
ніне к�зім жетіп отыр. Қуа ныштымын. 
Жеке баспанам жоқ еді, енді ата-анам 
Ақтауға к�шіп келгенде тұратын үйі 
дайын», – деді Қайрат Қосаев.

Ж.НҰРЛАН

Денсаулы� са�тау ми нис-
трі Алексей Цой �аза�станда 
Pfi zer вакцинасы ж�кті әйел-
дер мен балалар �шін �олже-
тімді болатынын айтты. Сон-
ды�тан ол б&л екпені к�тпей, 
бас �а вакциналарды ала 
беруге ке%ес берді. 

«Бастапқы кезеңде, қазан 
айында Pfizer вакцинасы тек 
балалар мен жүкті әйелдерге 
қолжетімді болады. Сондықтан 
бұл вакцинаның к�п күтудің керегі 
жоқ. Қазір барып екпе жасата 
берген ж�н. Бір апта ішінде бізде 

тағы бір вакцина болады. Оны 
Дүниежүзілік денсаулық сақтау 
ұйымы мақұлдаған. Осы орайда, 
бұл вакцинаны да салдыруға мүм-
кіндік бар», – деді Алексей Цой. 

Бұдан бұрын хабарланғандай, 
Денсаулық сақтау министрі Қа-
зақстанда коронавирустан вак-
цинаны қайталап егудің мерзімін 
де қоса атап �тті. 

«Қазақстанда вакциналау 
ақпан айынан бастап жүргізіл-
гендіктен, мерзімді пысықтап 
жа тырмыз. Адамдардың басым 
б�лігі маусым-шілде кезеңінде 
екпе алды. Осы орайда олардың 

ағза сындағы антиденелер әлі де 
бар, оның деңгейі де жоғары. 
С о н д ы қ т а н  е к і н ш і  д о з а н ы 
алғаннан соң шамамен 9 айдан 
кейін күнтізбеге енгізіледі. Қазір 
әріптестермен осы мәселені қарас-
тырып отырмыз», – деді А. Цой. 

Айта кетерлігі, Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев қазақ-
стандықтарға Pfi zer вакцинасын 
қолжетімді  етуді  тапсырды. 
Қазақстан Pfi zer компаниясымен 
вакцинаны жеткізу бойынша 
алдын ала келісім жасады.

 Айбике ЖАНАСЫЛ

Нью-Йоркте көрсетілетін фильм

'%ірді% �йтеке би ауданында дала (рті (ршіп т&р. Шаруа-
ларды% (ртпен алыс�анына екі тәуліктен ас�ан. �уелі �йке 
ауылы ма%ында�ы жайылым жерлер от�а оран�ан. Артынша 
желді% екпінімен тілсіз жау Талды�, �айра�ты жа�ына �арай 
ойыс�ан. Дала әлі (ртеніп жатыр. 

Pfizer-ді күтпеңдер

«Жаным, ты не поверишь» фильмі New York Asian Film 
Festival кинофестивалінде к(рсетілмек. Кинофести валь ді% 
ерекшелігі онлайн фор матта да, оффлайн режимде де (теді. 
6-22 тамыз аралы �ында Линкольн орталы�ында 60-тан аса 
т�рлі жанрда�ы фильм дерді% к(рсетілімі болады.

Жыл басынан бері �ай та-
лама т&р�ын �й �&ны 16%-�а 
(сті. 

LS агенттігінің мәліметінше, 
биыл шілдеде к�пқабатты тұрғын 
үйдің бір шаршы метрі 270,4 мың 
теңгеден сатылды. Бұл 2020 жылғы 
желтоқсандағы бағамен салыс-
тырғанда 16%-ға артық. Жылдық 
�сім – 24,9%.

Жаңа тұрғын үй бір айда 0,4%-
ға, ал жыл басынан бері 9,7%-ға, 
бір шаршы метрі үшін 339,9 мың 
тең геге дейін қымбаттады. Жалға 
берілетін тұрғын үйлердің бір шар-
шы метрі бір жыл ішінде 11,9%-ға, 
1,8 мың тең геге дейін қымбаттады. 
Жаңа тұрғын үй бағасы жыл ба-
сынан бері 8% �скен.

Сонымен бірге, Кrisha.kz пор-
талының 10 та мыз дағы деректері 
бойынша Алматыдағы барлық 

тұрғын үйдің бір шаршы метрінің 
орташа құны 516,3 мың теңге, 
Нұр-Сұлтанда – 383,3 мың теңге, 

Шымкентте 337,3 мың теңге бол-
ған.

М. БАҚЫТЖАН

Тұрғын үй бағасы қымбаттады
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Кен сарқылса қайтеміз?

«Nur Otan» партиясы Ба-
тыс �азастан облысты 
фи  лиалыны� о�амды а-
былдау б�лмесінде об лыс-
ты мәслихат депутаты 
�а мидолла Ирменов т�р-
�ын дарды абылдады.

Қабылдау б	лмесіне мате-
риал дық к	мек сұраған к	п ба-
лалы ана хабарласты. Ол оқу 
жы лы жақындап қалғанын ай-
тып, соған орай оқу формасы 
мен оқу құралдарын алуға к	мек 
к	р сетілсе деген 	тінішін жет-
кіз ді. !з кезегінде Қамидолла 
Ир   менов к	пбалалы анаға қо-
сымша к	мек к	рсетілетінін 
ай та келе, 	тініш иесінің барлық 
бай ланыс деректерін жазып ал-
ды. Сондай-ақ оған консуль та-
ти в тік және заңнамалық тұр ғы-
дан кеңес берілді. 

Депутаттың қабылдауына 
жа зылған тағы бір 	тініш иесі 

4 рет инсульт соққан, денесінің 
95 пайы зы жарамсыз болған 
жол дасына әлеуметтік қызмет-
кер ді тағайындау бойынша 
к	мек сұрап хабарласты. Ол 
ми   нистрліктен де, облыстық 
)леуметтік қамтамасыз ету бас-
қар масынан да аталған мәселе 
ж	нінде к	мек сұраған. Бірақ 

еш қандай к	мек ала алмай 
жүрг енін айтты. Тиісті мекемеге 
хабар ласқан кезде І топ мү ге-
дегіне әлеуметтік қызметкер 
және қамқоршысына ешқандай 
	темақы заңнамалық норма лар-
ға сәйкес белгіленбейтіні анық-
талды. Егер тиісті заң на ма лық 
құ жаттар қабылданатын болса, 

бұл мәселе к	п күттірмей шеші-
мін табатыны айтылды. Қами-
дол ла Мүтиғоллаұлы бар лық 
мән-жайды толығымен біліп, 
тиіс ті мекемеге депутат тық сауал 
жолданатынын мәлім етті. 

Келесі болып тұрғын үй ке-
зе гіне тұра алмай жүрген к	п ба-
лалы ана хабарласты. Қабылдау 
барысында Казталов ауданында 
ескі  мекенжайы бойынша 
тіркелгені анықталды. Ескі ме-
кен жайдан тіркеуден шыға ал-
май жүргенінің себебі – ол 
тұр ғын үйдің қожайынының 
ауы суы. Қазір қалада жалдамалы 
пә терде тұратыны белгілі болды. 
Депутат к	пбалалы ананың 
байланыс н	мірін жазып алып, 
оған да бұл мәселе бойынша 
қо сымша консультативтік және 
заң намалық тұрғыдан кеңес 
берілетінін жеткізді. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Отырыстың күн тәртібінде 
	ңір бойыша жұмыссыз жас тар-
дың санын азайту жолдары мен 
Пре зиденттің бес әлеуметтік 
бас   тамасын іске асыру барысы, 
үшін ші бастама: «жоғары білім-
нің қолжетімділігі мен сапасын 
арт тыру және студент жастардың 
жа тақханадағы жағдайын жақ-
сарту» мәселесі қарастырылды. 

Кеңес отырысына «Nur Otan» 
пар тиясы Алматы облыстық фи-
лиалы т	рағасының орынбасары 
Серік Нұрқадыров, «Jas Otan» 
Жастар қанаты Алматы облыстық 
филиалының т	рағасы Еркебұ-
лан Ақболатов, облыстық бас-
қар малардың жауапты маман-
дары мен Жастарды қолдау бағы-

ты бойынша қоғамдық кеңес 
мү шелері қатысты. 

Алматы облысының Жұмыс-
пен қамтуды үйлестіру және 
әлеу меттік бағдарламалар бас-
қар масы басшысының орын ба-
сары Бақыт Жақсыбаева 	ңірдегі 
жұ мыссыз жастарға қатысты ат-
қарылып жатқан жұмыстар ж	-
нінде баяндама жасады. Одан 
кейін жоғары білімнің қол же-
тімділігі мен сапасын арттыру 
жә не студент жастардың жатақ-
хана дағы жағдайын жақсарту 
мә селесі жайында облыстық 
Білім басқармасының Техника-
лық және кәсіптік білім беру 
б	   лімінің бас маманы Кенжегүл 
Дүй сенбиева с	з с	йледі. 

Кеңес мүшелері ауыл жас-
тары ның «Еңбек» бағдарламасы 
ая   сында тұрақты жұмыспен қам-
тылуы мен жаңадан салынған 

жа тақханалардың сапасына қа-
тысты сауалдарын қойып, тұ-
шым ды жауап алды. 

А.ЖАСАН

Тұрғындардың өтінішін тыңдады

Жастар кеңесі маңызды 
МӘСЕЛЕЛЕРДІ ТАЛҚЫЛАДЫ

8 МЫҢҒА ТАРТА КЕН 
ОРНЫ БАР

Ресми дерекке сүйенсек, қазір ел ау ма-
ғында 8 мыңға тарта кен орны жұмыс іс-
тейді. Бірақ олардың басым к	пшілігі 
ша ғын кеніштер, ал негізгі экспорттық 
әлеуе ті бар ресурстардың бірқатары сар-
қылып барады. К	птеген ірі темір, мар-
ганец, титан, хром, мыс, алтын, күміс, 
қор ғасын, мырыш және уран кеніштерінің 
20-30 жылға, тіпті кей кеніштерде 10-15 
жылға жетерлік қана қор қалған. Ал енді 
Кеңес заманындағы кеніштер түгесілгенде 
қа ла тіршілігі тау-кен байыту және ме  тал-
лургиялық комбинаттарға тәуелді Жез қаз-
ғанның, Таулы Алтайдың, Балқаш пен 
Қара таудың жағдайы қалай болатынын 
ойлаудың 	зі қорқынышты. Тағдыры қыл 
үстінде тұрғандардың қатарында Соколов-
Сарыбай тобының кен орны, Риддер-Со-
кольный полиметалл кен орны, әл де не ше 
қоңыр к	мір және уран кеніштері бар. 
Сондай-ақ  Сәтбаев, Риддер, Тишинское, 
Ор ловск және Малеев, тағы да басқа  	нер-
кәсіптік қалалар мен елді мекендердің 
тағ дырына қауіп т	ніп отыр. Қордың тау-
сылуына байланысты Шығыс Қазақстан 
об лысындағы Зырянов, Юбилейное, Ше-
монаиха және Арқалық, тағы бірқатар 
ке   ніштер жабылды. Сондықтан ми нерал-
дық шикізат  ресурсының орнын тол тық-
тыру, жаңа кен орындарын ашу үшін жаңа 
бар лау жұмыстарын жүргізу мәселесі 	те 
	зекті.

Алайда елімізде геологиялық бар лау-
мен негізінен шетелдік және бірен-саран 
отан  дық ірі 	ндіруші компаниялар ғана 
ай налысады. Мемлекет бұл салаға б	ліне-
тін ақшаны кейінгі 20 жыл бойы үнемдеп 
кел ген. Мәселен, барлық геологиялық 
бар  лау жұмыстарына бағытталған ин вес-
тицияның тек 5%  пайдалы қатты қаз ба-
ларды анықтауға жұмсалған. Ал ми нерал-
дық шикізат  ресурстарының қорын то-
лықтыру және жаңа кен орын дарын барлау 
үшін к	п қаржы қажет.

ГЕОЛОГИЯЛЫҚ БАРЛАУ 
ЖҰМЫСТАРЫНА ТРИЛЛИОН 

ТЕҢГЕ Б�ЛІНДІ
Премьер-Министрдің  ресми сайтында 

Қазақстанның аумағын геологиялық зерт-
теу бойынша  2021-2025 жылдарға ар нал-
ған мемлекеттік бағдарламаның тұжырым-
дамасы жасалғаны туралы ақпарат жария-
ланды. Аталған тұжырымдама минералдық 
ши кізат ресурстар қорын толықтыру, жер 
жынысының құрамын ғылыми-зерттеу, 
автоматтандыру және цифрландыру, гео-
логия саласын кадрлармен қамтамасыз ету 
және инфрақұрылымын дамыту, сондай-
ақ еліміздің әлеуметтік-экономикалық 
ахуалын жақсарту мәселесін қарастырады. 
Мемлекеттік бағдарламаны жүзеге асыру 
үшін қазынадан  200 миллиард теңге және 

жеке инвестиция есебінен 800 миллиард 
теңге б	лу жоспарланған. Соның арқасын-
да қазірге дейін барланған барлық аумақ-
тар дың геологиялық зерделенуін  94,5-тен 
100 пайызға дейін, тереңдетілген  геоло-
гия лық-минерагениялық карталауды  
25,8-ден 37 пайызға дейін жеткізу жос пар-
ланған. Сондай-ақ  50 болашағы үлкен 
қат ты пайдалы қазба учаскелерін анықтау, 
иге рілген қалдық бассейндердің гео ло-
гиялық зерттелуін – 60 пайызға, аз тек-
серіл гендерін 10 пайызға жеткізу міндеті 
қойы лып отыр. 

Осыған орай болжамды ресурстар 
қоры едәуір артуы тиіс: алтын – 200 тонна, 
мыс – 5 млн тонна, полиметалл – 5 млн 
тон    на, уран – 50 мың тонна, к	мірсутегі 
– 700 млн тонна. Сонымен қатар геология 
са ла мамандарының қатары 190 мыңнан 
250 мыңға дейін к	бейеді. 

«Президент  Қасым-Жомарт Тоқаев 
Үкі метке геологиялық барлаудың мем-
лекет тік бағдарламасын әзірлеуді тапсыр-
ған болатын. !йткені мұнай-газ және 
тау-кен металлургиясын шикізат қорымен 
тұрақ ты қамтамасыз ету қажет. Ал пай да-
ланудағы кеніштер жылдан-жылға түге-
сіліп барады. Сондықтан минералдық  
ши кізат  ресурстарының қорын толықтыру 
және жаңа кен орындарын ашу мәселесі 
	те 	зекті. Оның үстіне бүгінде ел аумағын-

На дырбаевтың айтуынша, бүгінде  «Қаз-
геология» АҚ осы бағытта шетелдік ин вес-
тор лармен тығыз жұмыс істеуге ерекше ден 
қойып отыр. Соңғы 3 жылда геология лық 
бар лауға салынған шетелдік және қазақ-
стан дық инвесторлардың бірлескен салым-
дары 168,8 млн  теңгеге артып, 3,5 млрд 
теңге құрады. Осы уақыт ішінде Rio Tinto 
аустралия-британия концернімен,  Ulmus 
Fund  неміс инвестициялық қорымен және  
ILUKA Resources Limited (ILUKA) Аустра-
лия компаниясымен келісімге отырған. 
Одан б	лек,  Түркияның Yildirim Holding 
A.S. және Ресейдің «Полиметалл» АҚ ин-
вес торларымен жұмыс істеуде. Шетелдік 
инвесторлардың қаржысы арқылы бүгінде 
6 учаскеде геологиялық барлау жүргізіліп 
жа тыр. Атап айтқанда,  Rio Tinto (Ұлыб-
ри тания) Қарағанды облысының Қор ған-
тас учаскесінде мыс-порфира кендерін,  
Ulmus Fund  (Германия) Қарағанды облы-
сының Балқаш-Сарышаған алаңында 
мыс-порфира кендері мен Бесшоқы 
алаңында асыл және түсті металдарды 
бар лауда, DTK Metals and Mining B.V. 
(Yildirim Holding A.S., Түркия еншілес 
ұйымы) ШҚО Бақанас алаңының Май-
лышат учаскесінде құрамында алтын бар 
кендерді, ШҚО Суровский учаскесінде 
құра мында платиноидті және алтыны бар 
кен дерді зерделеуде, «Полиметалл» АҚ 
(Ресей) Қостанай облысының шекара учас-
кесінде жер қойнауын мемлекеттік гео-
логиялық зерттеу алаңына айналдыр ған. 

«Жер қойнауын пайдалану жобалары 
бойынша аталған компаниялардың геоло-
гиялық зерттеу және барлау жұмыстары 
жүргізіліп жатқан учаскенің жалпы аумағы 
20 мың шаршы шақырымды қамтиды. Осы 
6 жоба бойынша тек қана іздеу кезеңінде 
тартылған инвестициялар сомасы 20 млрд  
теңгеге жуық. Сондай-ақ  таяу жылдары 
гео логиялық барлауға бағытталатын ин-
вес тиция к	лемін 100 млн  долларға жет-
кізу үшін «Қазгеология» АҚ Жапония, 
Иран, Түркия, Сингапур, Швейцария, 
Бра зилия, Оңтүстік Африка, Сауд Ара-
биясы, Қытай, Аустралия, Канада, Чили, 
Ресей инвесторларымен келісс	здер жүр-
гізуде», – дейді «Қазгеология» АҚ басқар-
ма т	ра ғасының міндетін атқарушы Қа-
дыр жан Қауылдашев.

Бұдан б	лек, «Қазгеология» АҚ қала 
құрау шы кәсіпорындарды қолдау әрі олар-
дың минералдық шикізат базасын то лық-
тыру мақсатында «Қазцинк» және «Қазақ-
мыс» сияқты әлеуметтік маңызы бар ірі 
кә сіпорындармен ынтымақтастық шар-
тын жасаған. Бүгінде компанияның гео-
логиялық барлауға арналған инвес тиция-
лық портфелінде 52,5 млрд  теңге жи нақ-
талған.

Елді� экономикалы  әлеуеті, 
келешек �р па ты� игілігі к�п жа� дай-
да минералды  шикізат ре сурстары-
ны� к�леміне бай ланысты. Б(гінде 
�а за стан да барлан�ан пайдалы аз-
баларды� жалпы �ны 3 трлн доллар�а 
ба�алан�ан. Ал сарапшыларды� пікі-
рін  ше, болжамды геологиялы ор  9 
трлн  доллар�а жетеді. Біз ді� респуб-
ли ка жыл сайын уран ны� 100%-ын, 
мыс, ор �асын, мырышты� 90%-ын, 
м�  найды�, темір �німдеріні�, фер ро-
бал ыманы� 80%-ын, марганецті� 
60%-ын, к�мір ді�, газды� және хром-
ны� 40%-ын экспорттайды.  Ал кен 
орындары болса, сары лып барады. 
Неге?

Дәулет АСАУ

«Nur Otan» партиясы Алматы облысты филиалы жа-
нын да�ы Жастарды олдау ба�ыты бойынша о�амды 
ке�ес отырысыны� кезекті отырысы �тті. 

Кейін осы мәселе ж	нінде  
«Nur Otan» партиясының мүшесі, 
Шарбұлақ ауылының әкімі 
Жандос Арыстанбекұлына тап-
сыр ма беріліп, аталған жағдай 
бойын ша жұмыс  атқарылды. !з 
ке зе гінде Жандос Үсенбеков 
Шар бұлақ ауылының кәсіпкер ле-
рін ұйымдастырып, жалғызбасты, 
мүмкіндігі шектеулі ана Б.Кемел-
бек ке пәтер кілтін табыстады. 
Со  нымен қатар Б.Кемелбектен 
б	 лек тағы да к	мекке мұқтаж 2 
от басына пәтер кілті берілді. 

Партия мүшесі мұнымен тоқ тап 

қалмай, қоғамдық қабылдауға ке ліп 
к	мек сұраған к	пбалалы ана ның 
қоғамдық жұмысқа орна ласуына 
қол ұшын созды. Қуа ныш қа кенел-
ген жалғызбасты ана 	тінішінің 
аяқсыз қалмағанына, баспаналы 
болғанына, жұмысқа орналасқа ны-
на жәрдемін тигізген партиялық-
тарға алғысын жау дыр ды. 

Айта кетейік, аталған қайы-
рым ды іске Түркістан облыстық 
мәс лихатының депутаты Нұржан 
Са пабекұлы  да 	з үлесін қосты. 

�білмансұр ЖАСАН

Жалғызбасты анаға 
баспана берілді

Биыл 16 наурыз к(ні мәслихат хатшысы 5рісбай Б� хар �лы-
 ны� о�амды абылдауына Шарб�ла ауылыны� т�р �ыны, 
м(мкіндігі шектеулі  жал�ыз басты ана  Б.Кемелбек к� мек с�рап 
келген бола тын. Ол ә�гіме арасында (йіні� жо ты�ын, әлеу-
мет тік к�мекке м�таж екенін айтып, партия лы  тардан т�ра-
ты ж�мыса орналастыру�а жәр дем десуін және т�р�ын (й 
мә селесі бойынша к�мек к�р сетуін с�рады. 

дағы жер қойнауының  25 пайызы ғана 
бар лан ған» деген болатын Премьер-Ми-
нистр Асқар Мамин кезекті Үкімет отыры-
сында. 

Премьер-Министрдің айтуынша, гео-
логиялық барлау жұмыстарының нә-
тижесінде шикізаттық қорды молықтыру 
арқылы еліміздің, әсіресе моноқалалардың 
әлеуметтік-экономикалық ахуалын сауық-
тыруға, 	неркәсіпті қарқынды дамытуға 
мол мүмкіндік туады. Жаңадан кеніштер 
ашылғанда жаңа 	ндірістік кешендер 
құры лып, ол 20 мың адамды жұмыспен 
қам тамасыз ете алатын болады. Сондай-ақ 
осы салаға  6 трлн теңгеге дейін инвестиция 
тар туға мүмкіндік береді.

ШЕТЕЛДІК 
ИНВЕСТОРЛАРМЕН 

ШАРТ ЖАСАЛДЫ
)лбетте, мемлекет тарапынан елдің 

ми   нералдық шикізат  қорын толықтыру 
мақ сатында біршама жұмыс  атқарылып 
жатыр. Бірақ қазір ол әлі де жеткіліксіз 
екені анық. Оның үстіне мұның нақты 
нә тижесін к	ру үшін кем дегенде 5-10 жыл 
уа қыт керек әрі геологиялық барлаудың 
ық тималды тәуекелдерін де естен шы ғар-
маған абзал. 

Геология және жер қойнауын пай-
далану комитетінің т	рағасы Ақбатыр 
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– Еліміз Тәуелсіздік алғаннан бергі 30 
жыл ішінде Солтүстік Қазақстан облысында 
атқарылған ауыз толтырып айтарлықтай 
қандай �згерістерді атап �тер едіңіз?

–Тәуелсіздік – біздің ең басты игілігіміз. 
Мемлекетіміздің тарихындағы жаңа дәуір 
дәл осы тәуелсіздіктен бастау алды. Ата-
бабаларымыз аңсаған, сонау Керей мен 
Жәнібек ту тігіп, еншісін алғаннан бастал-
ған ел егемендігінің жемісін бүгінгі ұрпақ 
к% ріп отырғаны к%ңілге қуаныш ұялатады. 
«К%п пен к%рген ұлы той» дегендей, еге мен-
діктің елең-алаң шағындағы бар ауырт па-
лықты елмен бірге біздің %ңір де бастан 
%т керді. 'ткен кезеңді зерделеп, жүріп %т-
кен жолымызға к%з салсақ, талай қиын-
дықты жеңіп, қанша белесті бағындырға-
нымызға бүгінде қайран қаламыз. Бұл 
тұр ғыда сылдыр с%зден г%рі нақты деректер 
бар шындықты айғақтай түседі. Мәселен, 
30 жыл ішінде %ңірлік жалпы %нім 15 еседен 
астам, яғни 1,3 млрд теңгеден 1,5 трлн 
теңгеге дейін артты. Жан басына шаққанда 
жалпы %ңірлік %нім 1,4 мың теңгеден 2,5 
млн теңгеге дейін, яғни 23 есе к%бейді. Ауыл 
шаруашылығы %німін %ндіру 8,7 млн тең-
геден 779 млрд теңгеге дейін ұлғайды. 'нер-
кәсіп %німінің к%лемі 1991 жылы 7,5 млн 
теңге болса, былтыр 305 млрд теңгені құ-
рады. 'ткен жылы инвестициялар к%лемі 
281 млрд теңгені құрады, бұл 1998 жылғыдан 
85 есе артық. Тұрғын үйді пайдалануға беру 
32 есеге, атап айтқанда 10 мың шаршы метр-
ден 306 мың шаршы метрге дейін ұлғайды. 
Тәуелсіздік жылдарында білім беру саласы-
на б%лінген қаржы 215 млн теңгеден 
95 мил лиардқа дейін %сті. 1991-2020 жылдар 
ара лығында облыста 44 мектеп салынды. 
Осының барлығына тәуелсіздіктің, сауатты 
жүргізілген мемлекеттік саясаттың арқа-
сында қол жеткізілді. 

– Солтүстік Қазақстан облысы – еліміздің 
солтүстік қақпасы. Ресеймен шекаралас 
ауыл  дардың жағдайы қалай? Жалпы, барлық 
ауылдың жол, су мәселесі толық шешілді ме?

– Шынымен де, шекаралас аумақта 
орналасқан ауылдар стратегиялық тұрғыдан 
маңызды болып саналады. Болашағы бар, 
болашағы жоқ, спутниктік ауылдарға қа-
рағанда шекарадағы ауылдар басымдыққа 
ие. Оларды дамытуға мемлекет тарапынан 
қаржы б%лінеді. Мұндай ауылдардың ин-
фрақұрылымын дамытуға, бірінші кезекте 
жол мен су мәселесіне баса назар аударылады 
әрі әлеуметтік салаға басымдық беріледі. 
Облыста Ресей шекарасынан 50 шақырым 
қашықтықта орналасқан 93 елді мекен бар. 
Онда 35 мыңнан астам адам түтін түтетіп 
отыр. 17 ауылда тұрғындар саны 50-ге де 
жет пей тінін атап %ту керек. Шекаралас 
ауылдарда «Ең бек» бағдарламасы бойынша 
үй салып, оң түстік %ңірлерден жұмыс күшін 
тартуға ниет ті ауыл шаруашылығы тауарын 
%н діру шілер жетерлік. Сондықтан бұл ауыл-
дардың тамырына қан жүгіретін күн алыс 
емес. 

Жолдардың жағдайына келсек, біздің 
облыс аумағы жағынан шағын болғанымен, 
жолдың ұзындығы бойынша %ңірлер ара-
сында үшінші орында. 9 мың шақырым жол 
бар. Автожолдар экономиканың қан-
тамыры іспетті, яғни жол сапасы неғұрлым 
жақсы болса, экономика соғұрлым тиімді 
дамиды. Былтыр 35 млрд теңгеге әрбір 

оныншы шақырым немесе 954 шақырым 
жол ж%нделді. Нәтижесінде, 117 мың 
тұрғыны бар 150 ауыл арасындағы жол 
қатынасы жақсарды. Ауылдардың ішіндегі 
жолдардың жағдайына к%п уақыттан бері 
назар аударылмай келген болатын. Биыл 
осы мақсатқа 5,8 млрд теңге б%лініп, 74 
ауылдың ішіндегі жолдардың жағдайы жақ-
сартылды. Үстіміздегі жылы тағы 24 ауыл 
қамтылады. Aсіресе, қазіргі және бұрынғы 
аудан орталықтарының жолын ж%ндеуге 
баса назар аударылмақ. 

Сапалы жолдардың үлесі 58-ден 69 
пайызға дейін арттырылды. Облысты дамы-
тудың кешенді жоспары арқасында біз бұл 
к%рсеткішті 98 пайызға жеткізбекшіміз. 
2025 жылға дейін 5 мың шақырым жол 
ж%нделмек. облыстағы ауылдардың тең 
жар тысы осы жолдардың бойында орна-
ласқан. Онда 250 мың адам тұрады. 

Сумен қамту мәселесі де біртіндеп 
шешімін тауып келеді. Бұл бағыт қомақты 
қаржыны қажет етеді, сондықтан жыл сайын 
қыржыландыру к%лемі арттырылып келеді. 
Былтыр 60 мың тұрғыны бар 76 елді мекенді 
сумен қамту сапасы жақсартылып, бұл 
мақсатқа 6,5 млрд теңге б%лінді. Биыл 11,4 
млрд теңге бағытталып отыр. Былтыр 2,9 мың 
отбасының үйіне су енгізілсе, биыл тағы 3 
мыңнан астам шаңырақ осындай мүмкін дік-
ке ие болмақ. Жыл соңына дейін тұрғын-
дардың 83,5 пайызын сапалы ауызсу мен 
қам туды жоспарлап отырмыз. Облысты 
дамы тудың кешенді бағдарламасы су 
желілерін дамытуға серпін бермек. Алдағы бес 
жыл ішінде 78 ауылға су тартып, ауыл дарды 
100 пайыз сапалы ауызсумен қам тымақпыз. 

Жалпы, биыл 115 ауылды жаңартуға 17 
млрд теңге жұмсалады. Бұл ауылдардағы 
мектептер, балабақшалар, дәрігерлік ам-
булаториялар, жолдар мен су құбырлары 
күрделі ж%ндеуден %ткізіледі. 

 – Солтүстік Қазақстан – еліміздің ас-
тық  ты �ңірі. Елбасы, «Nur Otan» партия-
сының Т�рағасы Нұрсұлтан Назарбаев �ңі-
рімізге келген сапарында «облыс егін шілері, 
с�зсіз, жер �ңдеу, астық �ндіру ісінде жоғары 
деңгейдегі мамандар болып са налады» деп оң 
бағасын берген болатын. Ауыл ша руашылығы 
саласында қандай оң �згеріс тер бар? Биылғы 
қуаңшылықтың кері әсерін болдырмас үшін 
қандай шара қолданылып жатыр?

– Елімізде %ндірілетін астықтың т%рттен 
бір б%лігі, майлы дақылдардың үштен бірі 
біздің облысымызға тиесілі. Ауыл шаруа-
шылығы жалпы %німінің к%лемі бір жылда 
27 пайызға, 613 млрд теңгеден 779 млрд 
тең геге дейін артты. Егемендіктің елең-алаң 
шағында бұл к%рсеткіш небәрі 8,7 млн теңге 
болатын. Жаңа кешенді бағдарлама аясында 
осы к%рсеткішті 1 трлн теңгеге жеткізу мін-
детін қойып отырмыз. Ауыл шаруашылығы 
саласын әртараптандыру тұрақты %сімнің 
негізіне айналды. Мемлекет тарапынан 
қабылданып отырған кешенді шаралар ауыл 
шаруашылығын дамытуға септігін тигізуде.

Біздің облыс майлы дақылдар %ндірісі 
бойынша елімізде к%шбасшы орында. Жыл 
сайын 1 млн гектар алқапқа майлы дақылдар 
себіледі. Бұл – республикадағы барлық 
алқаптың үштен бірі. Күнбағыс алқаптары 
70 пайызға, қарақұмық алқаптары 5 есеге 
арттырылды. Ауыл шаруашылығы саласын 
әртараптандыру міндеті орындалды, енді 

біз майлы дақылдарды қайта %ңдеумен 
айналысып жатырмыз. 

Биылғы қуаңшылық малға да, жанға да 
ауыр тиіп тұр. Мал азығы тапшылығын 
болдырмау мақсатында әр ауданда осы 
мәселені үйлестіретін жедел штабтар 
құрылды. Агроқұрылымдар мен әкімдіктер 
арасында арзан бағамен және пай есебінен 
жемазық сату ж%нінде меморандумдар 
жасалып жатыр. Біз, әрине баға белгілей 
алмаймыз, дегенмен 1 тонна ш%пті 15 мың 
теңгеге сатуға кеңес беріп отырмыз. 'кі-
нішке қарай, жемазық бағасын шарықтатып, 
бизнес жасап отырғандар да баршылық. Aр 
ауданда %ткізіліп жатқан жәрмеңкелерде 
мал азығы бекітілген бағамен сатылады. 
Осы күнге дейін 29 жәрмеңке %ткізіліп, оған 
250 агроқұрылым қатысты. Ш%птің 1 тон-
насы 12-15 мың теңгеге, кебек 30-50 мың 
теңгеге сатылды. Осы бағыттағы жұмыс әрі 
қарай да жалғасын табады. Жалпы, алдағы 
қыстан қысылмай шығу үшін 850 мың тонна 
ш%п қажет. 5 тамызға дейін агроқұрылымдар 
578,0 мың тонна немесе 68 пайызын әзір-
леді. Сүрлем дайындауға тамыздың екінші 
жартысында кіріседі. 

– Облыста қандай инвестициялық жоба-
лар жүзеге асырылады? Олардан не күтіледі?

– Солтүстік Қазақстан облысына 15 
млрд теңге инвестиция тартып, 200-ден 
астам тұрақты жұмыс орнын ашуды жос-
парлап отырмыз. Жоғарыда айтып %ткен-
дей, майлы дақылдарды %ңдеу үшін маусым 

айында майды экстракциялау зауытының 
құрылысы басталды. Оның қуаты 370 мың 
тон на майлы дақылдарды %ңдеуге шақ-
талған. Барлық май зауыттары толық қуатта 
жұмыс істесе, майлы дақылдардың 90 па-
йызы біздің облысымызда %ңделеді. Агро-
сек торда жоғары мақсаттарға жету үшін сүт 
бағытын дамытудың маңызы зор. Қазақ-
стан да соңғы үш жылда 32 сүт кешені са-
лынса, тек Солтүстік Қазақстан облысында 
12 сүт фермасы іске қосылды. Биыл тағы 16 
кешен құрылысын жүргізіп жатырмыз. 
Соның оны жыл соңына дейін іске қо-
сылады. Жыл сайын 10-15, жалпы 52 тауар-
лы-сүт фермасын ашамыз. Нәтижесінде, 
сүт %ндірісі к%лемін 598 мың тоннадан 1 млн 
тоннаға, яғни 1 млрд литрге жеткізуді к%з-
деп отырмыз. Еліміздің бір тұрғыны жы-
лына 340 литр сүт тұтынатынын ескерсек, 
біздің %ңір 1,7 млн адамды сүтпен қамтып 
отыр. 1 млрд литр сүт %ңдеген кезде 3 млн 
адам біздің тұтынушымызға айналады деген 
с%з. Сүт табиғи таза %нім болғандықтан, 
әсі ресе қазіргі пандемия жағдайында тұр-
ғын дардың иммунитетін нығайту үшін %те 
қажет. Сондай-ақ әр үйдің дастарқанында 
жергілікті жерде %ндірілген қаймақ, айран, 
ірімшік тұрғаны абзал. «Маслодел» және 
Eurasian milk сүт зауыттары сүт және ірімшік 
%німдерін %ндіретін жаңа заманауи же-
лілерді іске қосты. 

Ет %ндіруге де назар аударылады. Ол 
үшін де инвестжобалар жүзеге асырылады. 
13 мың бас малға арналған екі бордақылау 
алаңының құрылысы жүргізіліп жатыр. 
Бар лығы осындай 6 алаң салынады. Сон-
дай-ақ жылына 6 мың тонна ет %ндіретін 2 
құс фабрикасының құрылысы басталды. 
Та ғы бір маңызды жоба – жылыжай кеше-
нінің құрылысы. Бүгінде облыс тұрғындары 
жылына 13 мың тоннадан астам қияр мен 
қызанақ тұтынады. Жаңа жылыжай жылына 
2,8 мың тонна к%к%ніс %сіруге қауқарлы. 

Петропавлда қағаз %ндіретін фабри-
каның құрылысы жүргізіліп жатыр. Онда 
жылына 5 мың тонна қағаз шығарылады. 
Бұл импортқа тәуелділікті азайтады. Біз 
эко логиялық %ндіріске бет бұрдық. Инвес-
торлар қағазды сабаннан жасамақшы. Қазір 
бүкіл әлем полиэтиленнен бас тартып, та-
биғатқа зияны жоқ, экологиялық таза 
%німдерді қолдануға бағыт алды. 

Күзде кірпіш зауытын іске қосып, құ-
ры лысшыларды жергілікті құрылыс ма-
териа лымен қамтамасыз етеміз. 

Осыдан бір жарым жыл бұрын құрылған 
«Қызылжар» арнайы экономикалық 
аймағында 3 ірі инвестициялық жоба жүзеге 
асырылып жатыр.

Электротехникалық зауыттың ашылуы 
да биылғы күзге жоспарланған. Мұнда жы-
лына 13 мың трансформатор шығарылып, 
экспортқа жол тартады. 

Трансұлттық CLAAS компаниясы биыл 
алғашқы комбайндарын жинайды. Бұл 
комбайн бағасын екі есеге арзандатуға 
мүмкіндік жасамақ. Шаруалар комбайн 
сатып алғанда %з қаржысын үнемдесін деген 
мақсатпен осы жобаны жүзеге асырып 
жатырмыз. Заманауи техниканың к%мегімен 
олар к%ктемгі егіс және күзгі орақ науқанына 
шығындалатын уақытты қысқартады. 
Танымал брендтің біздің %ңірге келуі басқа 
инвесторлар үшін айшықты белгі. Яғни, 
облыстың инвестициялық тартымдылығы 
артып келеді деген с%з.

Арнайы экономикалық аймаққа енген 
мәскеулік «Велфарм» компаниясы Пе-
тропавлда зауыт салуға 15 млрд теңге 
бағыттамақ. Бұған дейін ламинатты фанера, 
жұмсақ контейнер, термос-вагон %ндіретін 
кәсіпорындар іске қосылған болатын. 

Жалпы, облыста инвестиция к%лемі 1,8 

трлн теңгені құрайтын 75 жобадан тұратын 
пул жасалды. Былтыр инвестиция к%лемі 
20 пайызға артып, 281 млрд теңгеге жетті. 
Соның ішінде шетелдік инвестиция 20 млрд 
теңге. Биыл тағы 400 млрд теңге инвестиция 
тартпақшымыз. 

Жағымды инвестахуал %здігінен қалып-
таспайды. Ол үшін біраз тер т%гуге тура кел ді. 
Солтүстік Қазақстан облысының әкі мі болып 
тағайындалғаннан бері инвес торлармен та-
лай кездесу %ткіздік. Біздің %ңірде бизнесті 
дамытуға барлық жағдай жасалған. 

– Тұрғындардың табысы артты ма? 
Қанша жаңа жұмыс орны ашылды?

– Экономикадағы тұрақтылық, әрине 
тұрғындардың табысының артуына септігін 
тигізеді. Мұны т%мендегі сандардан-ақ 
аңғаруға болады. 2016 жылы облыс бойынша 
еңбекақы қоры 137 млрд теңге болса, 
былтыр 207 млрд теңгеге жетті. Яғни, т%рт 
жылда 51 пайызға артты. Зейнетақы қорына 
т%лемдер 1,9 есеге ұлғайды. Облыс бойынша 
орташа айлық еңбекақы 1,7 есеге артып, 
2016 жылы 94 мың теңге болса, 2020 жылы 
156 мың теңгені құрады. Биыл 13 мыңнан 
астам адам жұмысқа орналастырылды. 
Жаңадан 5,3 мың тұрақты жұмыс орны 
ашылды. Жыл соңына дейін бұл к%рсеткішті 
12 мыңға жеткіземіз. Жоғарыда айтып %ткен 
сүт фермалары 64 елді мекеннің маңайында 
салынып жатқанын ескерсек, екі мыңнан 
астам ауылдық тұрақты жұмыс орнымен 
қамтылады. 

– Ескі үйлерді ысырып, орнына жаңа үй 
салудан Петропавл қаласы алдыңғы шепте. 
Бұл жұмыс тұрғындардың наразылығын ту-
дырып жатқан жоқ па? Петропавлда баспана 
неге қымбат?

– Тұрғын үй құрылысына қатысты мә-
ліметтерді сараладық. Соңғы 5 жыл ішіндегі 
сандарды салыстырсақ, тұрақты %сім 
байқалады. 2015 жылы 140 мың шаршы метр 
баспана немесе 1 мыңнан астам пәтер пай-
далануға берілді. Ал былтырғы к%рсеткіш 
бұдан үш есе артық. 306 мың шаршы метр 
немесе 3 300 пәтер. 12 мыңнан астам сол-
түстікқазақстандық қоныстойын тойлап, 
қуанбаса %кінген емес. 24 к%пқабатты үй 
салынды. Биыл 23 к%пқабатты үй салу 
жоспарда бар. Бұл – 340 мың шаршы метр 
немесе 3,5 мың пәтер. Былтыр облыс 
орталығында 48 құрылыс алаңында жұмыс 
жүргізілсе, биыл 56 алаң. Тұрғын үй қоры 
ескі үйлерді ысыру есебінен де жаңартылады. 
Соңғы үш жыл ішінде бір мыңнан астам үй 
жермен-жексен етіліп, тұрғындарға жаңа 
пәтер берілді. Биыл 700 шақты үйді ысыру 
жоспарда бар. Осы жобаның нәтижесінде 
қаланың к%ркін бұзып тұрған ескі үйлердің 
орнына заманауи к%пқабатты баспаналар 
бой к%теріп келеді. Мәселен, 30 жекеменшік 
үйдің орнына 300-ден астам пәтер пайда 
болады. Облыс орталығы айтарлықтай 
түрлене түскеніне халық куә. Соңғы т%рт 
жылда Петропавл қаласын дамытуға 6 млрд 
теңге жұмсалды. Аулалар ж%нделіп, жолдар 
асфальтталды, тегін автотұрақтар, балалар 
алаңдары салынды, к%шелер жарықтан-
дырылды. Бұл жұмыс жалғасын табады. 
Петропавл қаласының тарихы терең. Облыс 
орталығы аумағында тарихи нысан к%п. 
Олардың жартысынан астамы жартылай 
қираған. Осыдан үш жыл бұрын біз оларды 
қалпына келтіруді қолға алдық. Ол үшін 
иелерін іздестіріп, инвесторларды тарттық. 
Бизнесмендер Шамсутдинов к%пестің үйін, 
Брусиловский к%шесіндегі тарих және 
сәулет ескерткішін, басқа да к%птеген ны-
санды ж%ндеді.

Баспана бағасының қымбаттауына бір-
неше себеп бар. Бұған дейін облыс орта-
лығында салынған үйлер аз екенін ескерген 
ж%н. Қарқынды құрылыс тек соңғы үш жыл 
ішінде ғана жүргізіліп жатыр. Ал сұраныс 
к%п. Кейбіреулер қайталама нарықтағы пә-
терлердің қымбаттауына үйлері ысырылған 
тұрғындар үшін әкімдіктің пәтер сатып 
алып бергені әсер етті деп есептейді. Біз бұл 
мә селені де зерделедік. Былтыр Петропавлда 
пәтер сату бойынша 11 797 мәміле жасалған 
болса, соның 285-і ғана қалалық әкімдікке 
тиесілі. Бұл – 2,4 пайызы. К%ріп отырған-
дарыңыздай, бұл мәселе баспана нарығына 
айтарлықтай әсер етпейді. Оның үстіне, біз 
жаңарту бағдарламасын қолға алдық. Оған 
сәйкес, үйлері ысырылған қалалықтарға тек 
жаңа үйлерден пәтер беріледі. Бұл қайталама 
нарықтағы пәтерлер құнының шарықтауын 
ауыздықтайды деген ойдамыз. Баспана 
қымбаттамас үшін қалаға құрылыс компа-
нияларын тартып, к%п тұрғын үй салу керек. 
Сондықтан біз қазір еліміздегі ірі компания 
– «Базис А»-мен келісс%з жүргізіп жатыр-
мыз. Компания басшылығы коммерциялық 
тұрғын үй салуға мүдделі. 

– Білім беру саласына ойыссақ. Бұрын 
елдің шетінде, желдің �тінде тұрған Петропавл 
қаласында қазақ мектептерінің саны сау-
сақпен санарлық болушы еді, қазір к�бейді 
ме? Жаңа білім ошақтары салынып жатыр 
ма? Балабақшалар жеткілікті ме?

– Биыл әлеуметтік саланы қаржы-
ландыруға 177 млрд теңге б%лінсе, соның 
басым б%лігі – 95 млрд теңгесі білім сала-
сына тиесілі. Біздің %ңірдегі мектептердің 
60 пайыздан астамы 50-80-жылдары салын-

ған. Сол себепті соңғы екі жылда осы мәсе-
лені шешу үшін қыруар қаржы жұмсалды. 
10 млрд теңгеге 249 мектепке күрделі ж%н-
деу жүргізілді. Бұл – барлық мектептің 
жартысы. Биыл білім нысандарын ж%ндеуге 
2 млрд теңге бағыттаймыз. Соңғы жылдары 
3 жаңа мектеп бой к%терді. Биылғы оқу жы-
лында тағы бір мектеп есігін айқара ашады. 
Сондай-ақ тағы екі мектеп құрылысы 
жоспарда бар. Жаңа мектептердің барлығы 
да қазақ тілінде білім береді. 

Білім саласына б%лінген қаржы %з же-
місін беріп келеді. Осының барлығы білім 
сапасын арттыруға, оқу үлгерімін жақсартуға 
септігін тигізді. Нәтижесінде, мектеп түлек-
терінің жоғары оқу орындарына түсу к%р-
сеткіші жақсарды. 2017 жылы түлектердің 
58 пайызы ЖОО-ларға оқуға түссе, былтыр 
бұл к%рсеткіш 69 пайызды құрады. 

Облыста 483 мектепке дейінгі білім беру 
ұйымы бар. 18 мыңнан астам бала мектепке 
дейінгі тәрбиемен қамтылған. 3-6 жас ара-
лығындағы бүлдіршіндерді балабақ шамен 
қамту 100 пайызды құрайды. 1-3 жасар ба-
лаларды мектепке дейінгі біліммен қамту 
үшін 2025 жылға қарай 3 мыңнан астам 
орын ашылады. Қазірдің %зінде балабақ ша-
лардың 95 пайызы %з мәртебесін б%бекжай-
балабақша етіп %згертті. Бұл 1-3 жас аралы-
ғындағы 4 мыңнан астам баланы қамтуға 
мүмкіндік жасады. 

– Онкологиялық аурулар бойынша Сол-
түстік Қазақстан облысы алдыңғы орында. 
Неліктен? Бұл індеттің алдын алу және емдеу 
үшін қандай шаралар қолданылып жатыр? 
Денсаулық сақтау саласында қандай же-
тістіктер бар?

– Денсаулық сақтау саласында құрал-
жабдықты жаңартуға басымдық беріп 
отырмыз. Бұл салаға 12 млрд теңге б%лінді. 
Бұл 2019 жылғыдан 4 есе артық. Ауру-
ханаларға заманауи МРТ аппараттары, 
компьютер томографы, сандық маммо-
графтар, УЗИ, рентген аппараттары, ан-
гиограф сатып алынды. Бір жыл бұрын 
%ңірде бір ғана ангиограф болса, былтыр 
тағы екеуі орнатылды. Бұл инсульт пен ин-
фарктқа ұшыраған науқастарға ота жасауда 
аса қажет. Былтыр жаңа аппараттың к%-
мегімен 1 200 ота жасалды. 

Пандемия кезінде жаңа осы заманғы 
инфекциялық аурухананың бой к%тергені 
басымызға қонған бақпен тең. 8 осы заман-
ғы жылжымалы медициналық кешен, 38 
реано мобиль сатылып алынды. Негізгі ауру-
ханаларға 5 оттегі стансасы орнатылды. Жыл 
соңына дейін тағы 6 ауданда осындай жұмыс 
атқарылып, облыста оттегімен қам тамасыз 
ету мәселесі толықтай шешімін табады.

К%пбейінді заманауи аурухана құры-
лысы жүргізіліп жатыр. Бұл жоба медицина 
саласын жаңа деңгейге к%тереді. Мұнда 
жо ғары технологиялық медициналық құ-
рал дар орнатылып, заманауи ем-дом жа-
салады. Еліміздің аймақтары арасында 
Солтүстік Қазақстан облысы JCI халықа ра-
лық стандарттары бойынша аурухана салған 
алғашқы %ңір атанбақ. Солтүстікқазақ стан-
дықтар басқа елдерге барып емделу ма-
шақатынан құтылады.

Петропавлда соңғы рет емхана 11 жыл 
бұрын салынған екен. Қазір осы олқы лық-
тың орнын толтырудамыз. Қаланың ша-
ғынаудандарында %з емханалары болады.

Біздің %ңір үшін %зекті мәселелердің бірі 
– дәрігер тапшылығы. 3 жыл ішінде облысқа 
262 жас маман кеді. Биыл тағы 128 дәрігерді 
күтіп отырмыз. Оларға бұған дейін 1,5 млн 
теңгеден к%термеақы т%леніп келген болса, 
енді бұл соманы 2,5 млн теңгеге дейін арт-
тыру туралы шешім қабылданды. 

Денсаулық сақтау саласын қаржылан-
дыру деңгейін арттыру %з нәтижесін беріп 
жатыр. 3 жыл ішінде онкологиядан %лім 
к%р сеткіші 13 пайызға, қантамырлары 
жүйесі ауруларынан %лім к%рсеткіші – 10 
пайызға, инсульт пен инфаркттан 2 пайызға 
азайды. Сәбилердің шетінеуі 13 пайызға 
кеміді. Туберкулез 37 пайызға азайды. Бұл 
сандардың артында дәрігерлер мен жаңа 
құрал-жабдықтың арқасында құтқарылған 
қаншама адамның %мірі тұр. 

Қорытындылай келе айтарым, Елба-
сының тапсырмасы бойынша қабылданып, 
ел Президенті қолдаған облысты дамытуға 
арналған кешенді жоспарға сәйкес облыс 
бюджеті 430 млрд теңгені құрады. Яғни, 
қазынамыз бірден 30 пайызға артты. Мұн-
дай бюджет бұрын-соңды болмаған. Бұл 
қаржы әртүрлі салаға жұмсалғанымен, мақ-
сат біреу ғана – солтүстікқазақстандық тар-
дың әл-ауқатын арттыру. Осының барлығы 
– ел тәуелсіздігінің арқасында қол жеткізген 
жемісіміз. Баршамыз үшін ерекше әрі 
мерейлі 2021 жылды біз елеулі әлеуметтік 
және экономикалық жетістіктермен атап 
%туіміз керек. Елбасы Нұрсұлтан Назарбаев-
тың: «Тәуелсіздіктің біздің бәрімізге артар 
міндеті мол. Енді еңселі ел болудың жолына 
шындап түсуіміз керек. Aулетіміздің асуы 
да, дәулетіміздің тасуы да %з қолымызда» 
дегеніндей, бұл мерейтойды солтүстікқазақ-
стандықтар нақты істермен атап %теді. Ел 
Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев та 
«Тәуел  сіздіктің 30 жылдығы» деп жариялан-
ған биылғы жыл даңғаза акциялар мен дау-
рықпа шаралар %ткізетін уақыт емес екенін 
атап %ткен болатын. Біздің %ңір дамудың 
жаңа кезеңіне аяқ басты. Алдымызда тұрған 
маңызды және жауапты міндеттер жетерлік. 
Халықтың %мір сапасын жақсарту – біз 
үшін басты мақсат. 

– 4ңгімеңізге рақмет! 

Сұхбаттасқан Роза Ш4КЕН,
Солтүстік Қазақстан облысы

Майлы дақылдар өндірісінен 
көш бастаған өңірміз

Құмар АҚСАҚАЛОВ, 
Солтүстік Қазақстан облысының әкімі:

Хал�ымызды
 ма
дай терімен жеткен басты жетістігі, Тә
ірді
  бізге 
бер ген зор ба�ыты, ба�а жетпес мә
гілік ��ндылы�ымыз – ел Тәуелсіздігіне 
биыл 30 жыл толып отыр. Осы жылдар ішінде тәуелсіздікті
 ар�асында 
Сол т"стік #аза�стан облысыны
 �ол жеткізген жетістіктері ауыз толтырып 
ай тарлы�тай. Т�р�ындарды
 әл-ау�атын арттырып, $
ірді жан-жа�ты да-
мыту ба�ытында ат�арыл�ан �ыруар ж�мыс туралы Солт"стік #аза�стан 
об лысыны
 әкімі #�мар Іргебай�лы А#СА#АЛОВ AIQYN газетіне с�хбатында 
егжей-тегжейлі ә
гімелеп берді.
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АЛШАҚТЫҚ  59%
Еңбек және халықты әлеуметтік қор-

ғау министр лігіне қарасты «Еңбек ре-
сурс  тарын дамыту орталығы» АҚ тарат-
қан мәлімет бойынша, шілде айында 
элек тронды еңбек биржасында 81,7 мың 
бос жұмыс орны мен 47,9 мың резюме 
ор на ластырылған. Мұндағы сұраныс пен 
ұсыныстың арасындағы алшақтық 59%-
ды құрап отыр. Мұндай статистиканың 
еліміздегі еңбек нарығын сараптауға 
үлкен к'мегі бар. (йтсе де, бұл цифрлар 
осының алдындағы маусым айымен са-
лыс тырғанда азайған. Сол кездегі к'р-
сет кіштерден кадрларға сұраныс, яғни 
бос жұмыс орындары 15%-ға, ал ұсыныс, 
яғни резюмелер саны 3%-ға т'мендеген. 
Жыл басынан бергі биржадағы үлкен 
сұранысқа ие мамандықтардың ішінде 
ме ди цина, білім беру, құрылыс, инже-
нерия және сауда саласы мамандарының 
үлесі басым.

«(сіресе, медицина кадрларына де-
ген қажеттілік елде 'те жоғары деңгейде 
қа лып отыр. Мысалы, маусым айында 
ден саулық сақтау саласының қызмет-
керлері үшін 30 мыңға жуық бос жұмыс 
орны тіркелді, ал түйіндемелер саны 
небәрі 561 дананы құрады. Айырма-
шылық  50 есе. Бір жағынан бұл эпи-
деми ологиялық жағдайға байланысты 
дәрі гер лерге деген сұраныстың едәуір 
артуы мен байланысты. Екінші жағынан 
Қа зақ станда медицина қызметкерлерінің 
тап шылығы қанша лықты зор екені к'-
рініп тұр» делінген орталық таратқан 
ақ паратта.

Резюмелердің санына қарап шілде 
айында кіші медициналық қызметкерлер 
мен мектеп оқытушылары арасында жұ-
мыс іздеуде белсенділіктің артқанын 
байқауға болады. Мәселен, бір ай ішінде 
биржада фельдшерлердің резюмесінің 
саны 421-ге, мейіргерлердікі 237-ге, бас-
тауыш сынып, шет тілі, дене шынықтыру 
пәні мұғалімдерінің резюмесі сәйкесінше 

283, 271 және 266 данаға к'бейген. 
Медицина қызметкерлерінің арасындағы 
мұн дай тенденцияны пандемия кезін дегі 
жұмыстың қиындығымен түсіндіруге 
болса, педагог қызметкерлердің белсен-
ді лігін жаңа оқу жылының жақын дауы-
мен байланыстыруға болады.

«Сондай-ақ Қазақстан негізінен құ-
ры  лыс және 'неркәсіптік секторлар үшін 
қажетті жоғары сыныпты инженерлердің 
тап шылығын к'ріп отыр. Бұл жылдан-
жылға Қазақстанға осы мамандық бо-
йын  ша шетелдік қызметкерлердің к'бі-
рек тар тылатынын дәлелдеп тұрғандай.  
Мы салы, 'ткен жылы шетелдерден 2,3 
мың инженер және 1,7 мыңға жуық түрлі 
тех ник пен механик келген. Ал цифрлан-
дыру және технологияларды дамыту 
дә уірінде тиісінше IT саласындағы ма-
ман дарға да сұраныс артып келеді. Тек 
элек тронды еңбек биржасы алаңында 
жыл басынан бері осы салада 3 мыңға 
жуық бос жұмыс орны жарияланды», – 
дейді ЕРДО баспас'з қызметі.

Aңірлер бойынша айтар болсақ, атал-
ған кезеңде Түркістан (+33%), Ақмола 
(+20%), Атырау (+7%) облыстарында  
бос жұ мыс орындарының саны 'скен. 
Қазақстанда кадрлар тапшылығын т'-
мен дету үшін 2017-2021 жылдарға ар нал-
ған «Еңбек» мемлекеттік бағдар лама сы 
жұмыс істейді. Оның аясында қысқа 
мерзімді кәсіптік оқыту қарастырылған. 
Сонымен қатар халықаралық және қа-
зақ  стандық білім беру алаңдарында тегін 
онлайн оқыту мүмкіндігі пайда бол ды. 
Айта кетер жайт, жұмыс күші артық 'ңір-
лерден жұмыс күші тапшы 'ңірлерге 
қо ныс аудару бағдарламасы да жұмыс 
іс теп тұр.

БІЛІКТІЛІК ПЕН 
ҚҰЗЫРЕТ КЕМШІН

Елімізде кадр тапшылығымен қатар 
олардың сапасы да алаңдаушылық туды-
рып отыр. Сарапшылар қазақстан дық 
мамандардың құзыреті мен біліктілігі 
кемшін екенін айтады. Оның бір себебі  

– білім беру бағдарламаларының зама-
науи талаптарға сәйкес келмейтіні. «2025 
жылға дейінгі еңбек нарығын дамыту 
тұжырымдамасында» бұл мәселе қарас-
тырыл ғанымен, оқыту мекемелерінің 
әзірге әдістемесін 'згертуге құлық таны-
тып отырғандары аз.

Сонымен бірге еңбек нарығында 
«тех никалық машықтардың 'зектілігі» 
деген ұғым бар. Бүгінде олардың мерзімі 
қысқарып келеді. Мәселен, бұрын 
техникалық жоғары кәсіби білім алған 
маман біліктілігін арттырмай-ақ 10 жыл-
ға дейін жұмыс істей беретін болса, қа-
зір гі технологиялық прогресс уақытында 
мұндай «машық 'зектілігі» тек екі-ақ 
жыл ға  жететін болып жүр. Соның 'зінде  
Қазақстанда  жұмыс істейтін техникалық 
мамандардың кәсіби оқудан немесе жал-
пы білім беру курстарынан тек 4-5%-ы 
ғана 'теді.

Мұндай жағдайға алып келетін тағы 
бір жайт, талапкерлердің үштен екісі 
гуманитарлық мамандықтарды таңдай-
ды. Ал еңбек нарығында техникалық 
ма ман дықтар үлкен сұранысқа ие. Со-
ның нәтижесіндей бүгінде түлектердің 
82%-ы немесе 371 мың адам мамандығы 
бойынша жұмыс таба алмай жүр.

Еңбек және халықты әлеуметтік қор-
ғау министрлігі жұмыс берушілердің аға 
буын 'кілдерін жұмысқа алудағы және 
жұмыста жүргендерін ұзақ ұстаудағы 
құлықсыздығына алаңдап отыр. Біздің 
еліміздегі еңбекақы к'лемінің еңбек 
'тіліне байлаулы болуы, олардың зейнет-
керлікке шыққанға дейін-ақ жұмысқа 
қабілеті баяулайтынына қарамастан, 
'згелерден к'бірек айлық алатын жағ-
дай ға әкеліп отыр. Оның үстіне, аға буын 
'кілдерінің еңбек 'німділігі т'мен болып 
келеді де, 'зекті машығы болмаған-
дықтан, бизнестің 'згеріп тұратын 
талап тарына қиын бейімделеді. 

«Жоғары білікті кадрлардың тапшы-
лығы Қазақстанның технологиялық 
прог ресін қамтамасыз ете алатын және 
экономикалық 'суге ықпал ететін жаңа-
шыл идеялар мен инновацияларды туғы-
зу мүмкіндігін т'мендетіп отыр. Егер 
ин женерлер мен техникалық мамандар-
дың жетіспеушілігі ғылыми-техникалық 
прогрестің баяулауына әкелсе, мұғалім-
дер мен дәрігерлердің жетіспеушілігі 
білім беру сапасына және халыққа меди-
циналық к'мек к'рсетуге кері әсер ете-
ді», – дейді ЕРДО мамандары.

Сондай-ақ Қазақстан жыл сайынғы 
таланттардың жаһандық бәсекеге қабі-
леттілігінің рейтингінде жағдайын на-
шар латып алды. 2013 жылғы 46- орыннан 
2020 жылы 54-орынға сырғып отыр. 
Рейтингте барлығы 132 ел бар. Ал халық-
тың ересек б'лігінің сауаттылығын 
анық тау үшін 2018 жылы жүргізілген 
PIAAC зерттеуінде Қазақстан Эко-
номика лық әріптестік және даму ұйымы 
(ОЭСР) бойынша к'рсеткіші орташадан 
ана ғұрлым т'мен елдердің тобына кірді. 
Бұл зерттеуде еліміз сауатты оқудан 249 
балл, математикалық білімнен 247 балл 
алған. Бұл посткеңестік елдерден де т'-
мен: Эстония (276/273), Литва (267/267) 
және Ресей (275/270).

Елде кадр тапшы

«Қазақстан инжиниринг» Ұлттық ком паниясы» акционерлік қоғамы (бұ дан әрі – Компания) «Семей машина жасау зауыты» 
АҚ 100 % (жүз пайыз) жай акцияларын сату бойынша 2021 жылы 25 тамызда (Нұр-Сұлтан уақыты бойынша) сағат 11.00-де 
www.gosreestr.kz Мемле кет тік мүлік тізілімінің веб-порталында басталатын бағаны к'теруге арнал ған аукцион 'ткізетіні туралы 
хабар лайды. 

Сату Компанияның Директорлар кеңесінің 2018 жылғы 15 қазандағы (№6 хаттама) шешімімен бекітілген «Қазақстан 
инжиниринг» ҰК» АҚ активтерін сату, қайта құрылымдау Ережесіне (бұдан әрі – Ереже) және «Ақпараттық-тіркеу орталығы» 
АҚ Директорлар кеңесінің шешімімен бекітілген (2014 жылғы 23 мамыр дағы №66 хаттама) Мемлекеттік мүлік тізілімінің 
веб-порталында мү лікті сату бойынша электронды сауда-саттықты жүргізу регламентіне (бұдан әрі – Регламент) және сәйкес 
жүзеге асырылатын болады. 

Бағаны к8теруге арналған аук ционға қойылады:
Активтің атауы: «Семей машина жасау зауыты» АҚ (бұдан әрі – Ак тив) 100 % (жүз пайыз) жай акция ларын. 
Активтің меншік иесі: «Қазақстан инжиниринг» Ұлттық компаниясы» акционерлік қоғамы. 
Активтің қызмет түрі: жоғары 'тімді шынжыр табанды техниканы (ГТ-Т) және оның қосалқы б'л шек терін, теміржол 

к'лігіне жинақтаушы б'лшектерін, сондай-ақ жалпы машина жасау 'німдерін, тіркеме техникасын, әртүрлі мақсаттағы ме-
талл құрылымдарын, броне техника ның такелажды жиынтықтарын күр делі ж'ндеу; инженерлік тех ника ны күрделі ж'ндеу, 
дизельді қозғалтқыштарды құрастыру, күр делі ж'ндеу және т. б. 

Активтің орналасқан жері: Қазақ стан Республикасы Шығыс Қазақ стан облысы Семей қаласы Глинка к'шесі, 73 Г үй. 
Активтің бастапқы бағасы: 1 040 186 814 (бір миллиард қырық мил лион бір жүз сексен алты мың сегіз жүз он т'рт) теңге. 
Активтің акциялар пакетін сатып алу-сату Шартын жасасқан күннен бастап 30 (отыз) күнтізбелік күн ішінде ұзартуға жол 

беріледі. Т'лем нің (транштың) бірінші б'лігінің м'лшері актив құнының 30%-ынан (отыз пайызынан) кем болмауға тиіс 
және оны сатып алушы шарт жасал ған күннен бастап күнтізбелік 10 (он) күн ішінде т'лейді. Сатып алушының активтің 
акцияларын сатып алу-сату шарты бойынша т'ленбеген ақшалай міндет теме лерінің сомасы Қазақстан Респуб ликасының 
Ұлттық банкі белгілейтін қайта ресми базалық м'лшерлемеге сәйкес индекстеуге жатады. Актив тің акцияларын беру Ережелер 
мен шарттың талаптарына сәйкес жүзеге асырылатын болады. 

Сауда-саттыққа қатысушыларды тіркеу тізілім веб-порталында хабар лама жарияланған күннен бастап жүргізіледі және 
сауда-саттық бас тал ғанға дейін екі сағат бұрын аяқталады. 

87 510 000 (сексен жеті миллион бес жүз он мың) теңге м8лшерінде ке пілдік жарна «Ақпараттық-есептеу орталығы» АҚ 
есепшотына енгі зіледі: БСН: 050540004455, БСК: HSBKKZKX, ЖСК: KZ946017111000000330, «Қазақстан Халық Банкі» АҚ. 
Т'лем мақсаты: аукционға қатысу үшін арналған кепілдік жарна (кепілдік жарна м'л шеріне банктік қызметтерді т'леу кірмейді). 
Банк кепілдігі ретінде кепілдік қабылданбайды. 

Кепілдік жарналардың «Ақпарат тық-есептеу орталығы» АҚ шотына уақытылы түсуі мақсатында кепілдік жарнаны 8тінімдерді 
қабылдаудың аяқталуына дейін үш күннен кешік тірмей т8леу ұсынылады. 

Егер байқау жеңімпазы сауда-саттық нәтижесі туралы хаттамаға қол қоймаса, сатушы кепілдік жар насын қайтармайды. 
Сауда-саттық қорытындылары туралы хаттама – аукционның нәтижелерін белгілейтін құжат және жеңімпаздың және 

сатушының Активі сатуға арналған келісім шарт қа қол қою туралы міндеттемелерін орындауы. 
Аукцион 'ткізу тәртібі, сауда-сат тыққа қатысуды ресімдеу тәртібі туралы, жеңімпазды анықтау шарт тары туралы 

ережелермен «Ақпарат тық-есептеу орталығы» АҚ-ның к'пшілікке қолжетімді www.gosreestr.kz сайтында жарияланған 
Регламентте танысуға болады. 

Сауда-саттық туралы толық ақ паратты www.gosreestr.kz сайтынан немесе +7 (7172) 55-29-81 («АЕО» АҚ) және +7 (7172) 69 55 99 
(ішкі 1610) («Қазақстан инжиниринг» ҰК» АҚ) алуға болады.

САУДА-САТТЫҚ ТУРАЛЫ ХАБАРЛАМА

Адами капитал – ел экономика сыны� те�дессіз ресурсы. Мемле кетті� 
заманауи талаптар�а сай дамуы оны� адамдарыны� біліктілігімен тікелей 
байланысты. Біра� елі мізде со��ы уа�ытта бай�алып отыр�ан кадр 
тапшылы�ы, оны� ішінде білікті мамандарды� жетіспеушілігі �аза�станны� 
жа!анды� нары�та�ы бәсекеге �абілеттілігін ны�айта т#суге кедергі кел-
тіріп отыр. Со��ы мәліметтерге �араса�, елімізде, әсіресе дәрігерлер 
мен инженерлер жетіспейді.

Айзат АЙДАРҚЫЗЫ

ЖЕКЕМЕНШІК КОЛЛЕДЖДІҢ 
ЖЫРЫ БАСҚА

Мәселен, Жанна Т'леубайқызы 10 
жыл бойы Қарағанды гуманитарлық 
к'п салалы колледжінде жұмыс істеген. 
Еңбек еткен жылдары директордың 
тәрбие ісі ж'ніндегі орынбасары, 
кафедра меңгеру шісі болған, әдістемелік 
нұсқау шығарып, кітап жазған. Кейін-
нен колледж жеке меншікке 'ткен соң 
жағ дай 'згеріп сала берген деседі. С'й-
тіп, педагог гимназияға жұмысқа тұрған 
екен.

«Колледж жекеменшікке 'тіп кетті. 
Жала  қыны директор 'зі белгілеген-
діктен, жыл сайын 10 мың теңге ғана 
қосылатын. Мысалы, аталған колледжде 
әлі күнге жұмыс істейтін таныстарым 
140-150 мың теңге алатынын айтады. 
Есептеп к'ріңіз, жо ғары санатпен, 1,5 
м'л шерлемемен осындай к'лемде ай-
лық алып жүр. Aз ба сым мұның себебін 
жекеменшік болғаны мен байланыс-
тырамын. Қазір гимназияда жұмыс 
істеймін. Жоғары санатпен, оған қоса 
педагог-зерттеуші дейтін статуспен, 20 
сағат жүктемемен 300 мың теңгедей жа-

ла қы аламын. Біріншіден, жалақы кол-
леджге қарағанда 2 есе жоғары. Бірақ 
со ған сай мектепте к'бірек тер т'гуге 
тура келе ді. Дегенмен осыншама жала-
қы алып жатқан соң барыңды салып 
жұмыс істей сің. Жоғары жалақы педагог 
үшін таптыр мас мотивация деген осы 
шы ғар», – дейді педагог-зерттеуші 
Жанар Т'леубайқызы. 

Иә, бірнеше педагогпен тілдес-
кенімізде қазір колледжден г'рі мек-
тепте сабақ берген тиімді екенін білдік. 
К'пшілігі мек теп тің мемлекеттікі еке-
нін, сондықтан онда жалақы жоғарылау 
болатынын алға тартты. Осы тұста мем-
лекеттік колледж дер дің жағдайы туралы 
сұрақ туады. Мы салы, Ләйлә Ерменова 
«Мектеп пен кол ледж арасындағы 
айыр  машылық жала қыда, колледжде 
тек сағатқа ақша т'лейді. Олар мектеп 
мұғалімінің айлығының 50%-ын алады» 
деп уәж айтты. 

Бір байқағанымыз, колледжден мек-
теп ке ауысу «Педагог мәртебесі» заңы 
қа былданғалы бері жүзеге асқан процесс 
емес. Aйткені колледждегі айлықтың аз 
екені ұзақ жылдан бері күн тәртібінде 
тұр. Мұны министр де айтқан еді. Бірақ 
мектеп педагогінің жалақысы артқалы 
бері кол ледж ден жұмыстан шығып, 
мектепке ауыс қандар жетерлік. Мұнда 
да «Арқада қыс жақсы болса, арқар ауып 
несі бар дың» кері. 

«2013 жылдары колледжде 60 мың 
тең ге жалақы алатынмын. Кейіннен 
мектепке ауысып кеттім. Қазір педагог-
сарапшы болғандықтан, жалақыма 56 
мың теңге үстемеақы қосылады. Бас-
аяғы 230 мың теңге айлық аламын. Иә, 
осы жалақы мә селесі үшін колледжден 
жұмыстан шығып кеткенмін. (йтпесе, 
колледжде сабақ беру әлдеқайда жеңіл. 
Қазір министр жалақы ларын жоғары-
латып жатқанын естідім. Колледждегі 
әріптестерімнің де ел қатарлы жалақы 
алғанын қалаймын», – дейді тарих 
пәнінің мұғалімі Жанна Қуандық. 

ҮСТЕМЕАҚЫ БАР, 
БІРАҚ...

Колледж директорларымен с'йлес-
кенімізде бірден үстемеақы бары жайлы 
айтады. Бірақ мектептен кейінгі білім 
беру жүйесіне үстемеақы енгізілгеніне 

к'п бола қойған жоқ. Оның үстіне, 
мемлекеттік бюд жеттен қаржылан-
дырылатын кол ледж дерде жалақы жағы 
қанағаттан дырарлық болуы мүмкін. Ал 
жекеменшік колледждерде жағдай мәз 
емес сияқты.

Жалпы, колледж педагогтері 2020 
жыл дың қаңтар айынан бастап біліктілік 
тестінен 'ткеннен кейін айлық та-
бысына 30-дан 50%-ға дейін үстемеақы 
қосылып жатыр. Министр алдағы 
жылдары да қо сым ша ақы артатыны 
туралы айтып жүр. Оған қоса, колледж 
дирек торлары мен директор орынбасар-
ларының атқарған жұмысының тиім-
ділігіне байланысты жалақысының 
100%-ына дейін қосымша ақы алу 
мүмкіндігі бар.  

Бірақ мұндайда колледжге жаңадан 
жұмысқа тұрған жас мамандарға тиімсіз. 
Себебі мектепке жұмысқа тұрған жас 
ма манға жан-жақты қолдау бар. Тіпті, 
тал пынсаңыз, жалақыны келесі оқу 
жылында айтарлықтай к'теріп алуға 
мүмкіндік қарас тырылған. Мысалы,  
колледжге 2020 жылы жұмысқа тұрған 
жас маман модератор болуға 2022 
жылдың к'ктемінде тест тапсыра алады. 
Сол аралықта азғантай жалақыға күнел-
туге мәжбүр. Колледжде де «Жас маман» 

бағдарламасы бар. Бірақ бұл бағдарлама 
техникалық жабдықтау мен білім беру 
бағдарламасын жаңартуға ден қойған. 

К'пшілігі колледждегі жалақымен 
«жа қын нан» танысқысы келеді. Осы 
мақ  сат та біз де министрлікке сұрау са-
лып, жағдайды білгіміз келді. Баспас'з 
хат шысы айлық табысы жайлы ақ-
паратты т'мендегідей түсіндіріп берді. 
Оның айтуынша, колледжде жұмыс 
істейтін педагогтің жалақысы жұмыс 
'тіліне, білім беру деңгейіне байла-
нысты. Мысалы, 1 жылға дейінгі еңбек 
'тілі 133 мың теңге, оған қосымша 
біліктілік санаты үшін 30% үстемеақы 
алса, шамамен 170 мың теңге айлық 
алады. Еңбек 'тілін 16 жыл деп есеп те-
сек, 150 мың теңге жалақыға 40 500 
тең ге үстемеақы қосылады да, нәти-
жесінде 190 мың теңге шығады. Егер 
мұғалімнің еңбек 'тілі 25 жыл болса, 155 
мың айлыққа 42 мың теңге үстемеақы 
қосылып, шамамен 197 мың теңге 
жалақы т'ленеді. (рине, мұның бәрі 
шамамен есептелген дүние. Мұнда да 
жүктеменің маңызды р'л ойнай тынын 
ұмытпаған ж'н. 

Десе де, колледждегі еңбекақының 
мек  тептегі айлықтан т'мен екені к'рініп 
тұрғандай. Сондықтан да болар, педа-
гогтер басымдықты колледжге емес, мек-
теп ке береді. Ал «колледжде жұмыс іс тей-
тін, үстемеақы алмайтын ұстаздардың 
ақша сы ның айырма шылығы жер мен 
к'ктей» деген с'зінде де жан бар. «Сағат 
жүктемесі толық болса, айырмашылық 
жоқ» дей тіндер де табылады. Байқасаңыз, 
мектеп тегі мұғалім сағат жүктемесіне 
байланысты белгілі бір уақытта ғана 
жұмысына бара ды. Колледж педагогі  
таңнан кешке дейін жұмыста жүруге 
міндетті. Бірақ маң дай тері еңбегін 
ақтамай отыр. Бұ лай жалғаса бер се, 
педагогтер жиналып «мектеп қай да сың?» 
деп тартып тұра тындай. Ұстаз дардың 
арасында «кол ледж дің статусы жо ғары 
болғанымен, айлығы т'менгі та риф пен 
т'ленеді» дейтіні осындайда ай тылса 
керек-ті. Статус пен еңбекақыны тең-
естіретін уақыт жетті емес пе?..

Жала�ы мәселесі – �о�амда жиі тал�ыланатын та�ырып. «Педагог 
мәр те бесі» туралы за� �абылданып, м'�алімдерді� жа�дайы да, жала�ы-
сы да к(теріліп, мәселе о� шешімін тап�андай. Керісінше, б'дан колледж 
м'�алімдері сырт  �алып �ой�ан секілді. Мектеп пен колледж м'�а лім-
деріні� білім беру ба�дарламалары '�сас келетіндіктен, ендігі жерде 
олар да мектепте саба� беруге 'мтылады. М'ндай жа�дайда коллед-
ждеріміз м'�алімсіз �алып �оймай ма?

Колледж ұстазсыз 
қалмай ма?

Колледждегі еңбекақының мектептегі айлықтан 
т�мен екені к�рініп тұрғандай. Сондықтан да болар, 
педагогтер басымдықты колледжге емес, мектепке 
береді. Ал «колледжде жұмыс істейтін, үстемеақы 
алмайтын ұстаздардың ақшасының айырмашылығы 

жер мен к�ктей» деген с�зінде де жан бар. «Сағат 
жүктемесі толық болса, айырмашылық жоқ» 

дейтіндер де табылады. 

Нұрлан ҚОСАЙ
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AI  YNQQ

(Басы 1-бетте)

Еңбек ресурстарын дамыту ор-
талығының дерегі бойынша, тек 
90-жылдардың басында, айнал-
дырған үш-т�рт жылдың ішінде 
Қазақстаннан Ресейге 2,7 млн адам 
кетсе, Германияға 940,3 мың адам 
және Украинаға 224,4 мың адам 
к�шкен. $сіресе, республи каның 
�ндірісті орталық, шығыс және 
сол түстік �ңірлерінен толас сыз 
ағыл ған. Мәселен, қоныс ауда ру-
шылардың 50 пайызын Қа рағанды, 
Шығыс Қазақстан, Қос танай және 
Павлодар облыста ры ның тұрғын-
дары құрайды. $ри не, елден к�-
теріле к�шіп кеткендердің 90 па-
йызы – орыс ұлтының �кілдері. 

К�ш-қон үрдісі әлі де бә сең-
деген жоқ. Рас, қоныс аударушы-
лардың орны шетелдерден келіп 
жатқан қандастармен толығып 
тұ ратын, тіпті бірқатар жылдары 
сырттан келушілердің саны кет-
кен дерден анағұрлым к�п болған. 

Алайда кейінгі кездегі сырттан 
келетін қандастар к�ші сылбыр, 
кедергі к�п. 1993 жылы егемендікке 
енді қол жеткізгенімізде – 60 мың, 
2009 жылы 100 мыңнан аса адамды 
қабылдаған Қазақстан, енді Тә уел-
сіздігіміздің 30 жылдығында – 

2021 жылы тек 1 426 адамға ғана 
квота белгілепті. С�йтіп, 30 жыл 
ішінде к�шіп келген қандастардың 
к�рсеткіші 70-75 есе құлдыраған. 
Тіпті, 2012-2016 жылдары қандас-
тарды к�шіріп әкелуге мүлде квота 
б�лінбеген?! Оның үстіне, елімізде 
2012 жылдан бері миграцияның 
теріс сальдосы бір т�мендемей 
қойды: 2017 жылы – 22 130 адам; 
2018 жылы – 29 121 адам; 2019 
жылы 32 970 адам. Жекелеген �ңір-
лерде тұрғындардың депопуля ция-
сы мұнан да сорақы. Ал Атырау 
мен Батыс Қазақстан облыста-
рында, тіпті одан кейін, 2017-2021 
жылдары да бес жыл қатарынан бір 
де бір квота бермеген.

Бұл жылдары БҰҰ мәліметін-
ше, 2017 жылғы Қазақстаннан 
к�шіп кеткендердің саны 37 700 
адам болған. 2018 жылы 41 900 
адам қоныс аударған. 2019 жылы 
45 мыңнан астам басқа мемлекет-
терден тұрақ тапқан. Fздеріңіз 
к�ргендей, кейінгі жылдары тек 
те ріс сальдо қалыптасып отыр. 
Қа зақстан Бірінші Президенті Қо-
ры жанындағы $лем экономикасы 
және саясаты институты жүргізген 
сауалнамада сұрау салынғандардың 
12,7 пайызы елден к�шуді ойлас-
тырып жүрген к�рінеді. Олардың 
5,3 пайызы алыс шетелдерге қоныс 
аударуды қалаған. 

2021 жылғы статистика да 

к�ңіл к�ншітпейді. Биылғы 5 айда 
Қазақстаннан 9 мыңға жуық аза-
мат шетелге ауа к�шкен. Отандас-
тарымыздың ең к�п қоныс аудар-
ған елдерінің легін Ресей бастап 
тұр. Терістік еліне 7 258 адам табан 
тіреген. Бұл – біздің республикамен 
біржолата ат құйрығын кескендер-
дің 86 пайызы. 

Екінші орында – Германия. 
Алман елін 606 адам таңдапты. 
Одан кейін Fзбекстан тұр, оған 124 
адам жылыстаған. Мұхиттың арғы 
жағы – АҚШ-тан пана тапқандар-
дың саны 119-ға жеткен. Сондай-
ақ тұрақты қоныс ретінде Польша, 
Беларусь, Канада секілді елдерді 
таңдаған жандар да бар. Еуропа 
мен Азия елдерінде, Солтүстік 
және Латын Америкасында, Афри-
када, Кариб бассейніндегі мем-
лекеттерде �мір сүріп жатқан бұ-
рынғы қазақстандықтар аз емес. 

РЕСЕЙГЕ К�ШІП 
ЖАТҚАНДАРДЫҢ К�БІ 

ҚАЗАҚТАР
Азаматтарымыздың басым 

б�лігі шетелдерге жұмыс іздеп ба-
рады. Оның ішінде қоңсы қонған 
Ресейден бақытын іздейтіндер 
к�п. Fйткені терістіктегі к�рші-
лер де еңбекақы к�лемі бізбен са-
лыстырғанда 20-24 пайыз артық.

2019 жылы Ресейге 136 208 қа-
зақстандық жұмыс іздеп кеткен. 

2020 жылы карантин шектеулеріне 
байланысты олардың саны 60 461 
адамға дейін азайды. Дегенмен 2021 
жылы 150 мыңдай адам те рістікке 
ағылады деген болжам бар. Жұмыс 
іздеп барған жандар дың к�пшілігі 
сол жақта тұрақтап қалуға да 
тырысады. Мәселен, 2016 жылы – 
30 277 адам, 2017 жылы – 32 874, 
2018 жылы – 36 778, 2019 жылы 39 
774 Ресей азаматтығын алған. Ал 
2020 жылы 43 мың адам Ресей 
азаматы атан ған. Бұл – шағын бір 
қаланың хал қының санына пара-
пар. Ке йінгі бес жылдың ішінде 182 
мың қазақстандық Ресей азамат-
тығын алған.

Ресей Федерациясы Білім және 
ғылым министрлігінің дерегі бо-
йынша, 2019 жылы РФ универси-
тет терінде Қазақстаннан 74 мың 
студент оқыған. Ал 2018 жылы 
олар дың саны 65,6 мың болатын. 
2014 жылы терістіктегі к�ршіге 
білім қуып барғандардың қатары 
50 студент екен. Осыдан-ақ Ре сей-
ге оқуға баратындар саны жылдан- 
жылға �сіп отырғанын к�реміз. Ал 
студенттердің к�пшілігі оқу ке-
зінде сол елдің азаматтығын ре-
сімдеп алады.

«Евразийский мониторинг» 
зерттеуіне сүйенсек, қазақстандық 
студенттердің оқу бітіргеннен 
кейін тек бестен бірі ғана елге қай-
тып оралады. Егер республикада 
жыл сайын шамамен 200 мың бала 
мектеп бітірсе, олардың үштен бірі 
жоғары оқу үшін Ресейді таң-
дайды(!). Яғни, жастарымыздың 
жаппай шетелге кетіп жатқанын 
осыдан білуге болады.

Бірінші Президент Қоры жа-
нындағы $лем экономикасы және 
саясаты институтының сарапшысы 
Айман Жүсіпованың айтуынша, 
олардың негізінен Ресейге к�п 
қоныс аударуына ол жақта жоғары 
білім деңгейінің жоғарылығы мен 
қолжетімділігі себеп. Тіпті, кейбір 
ЖОО-лар түлектерін кепілді түрде 
жұмыспен қамтитын болған.

– Яғни, бұл жерде бар мәселе 
әлеуметтік-экономикалық жағ-
дайға тіреліп тұр. Сонымен қатар 
Қазақстанда нақты жұмыссыздық 
проблемасы ресми статистика 
арқылы бүркемеленеді, – дейді 
сарапшы.

Еуразиялық аналитикалық 
клуб басшысы Никита Мендко-
вичтің айтуынша, қазақстандық-
тардың к�бі Ресейді іштартады-
мыс. Олар бұл елге нәпақы табу 
және туған-туыстарымен қарым-
қатынаста болу үшін барады. 

Ал экономист Айман Тұрсын-
қан �зге ұлт �кілдеріне қарағанда, 
шетелге қоныс аударғандар мен 
ниеттеніп жүргендердің к�бі қа-
зақтар екенін айтады.

«Бұған әлеуметтік сауалнама 
дәлел. Оның үстіне, қазақтар �те 
талантты, білімді болғандықтан, 
�зге елге тез үйренеді. Еуразияда 
к�шпенді �мір сүрген халық үшін 
құрлықтың кез келген жері оған 
жат емес. Тез бауыр басады. Қа-
зақтар тез тіл табуға, космополитке 
бейім. Оның үстіне, ТМД аума-
ғын да, оның ішінде Ресейде қазақ-
тардың �мір сүруіне ешқандай 
мәдени-моральдық кедергі жоқ» 
деп түсіндірді экономист.

«Достар» қазақ ұлттық бірлес-
тігінің деректеріне сүйенсек, Ре-
сейдегі қазақ этносының саны 
2010-2018 жылдары 150-200 мыңға 
к�бейген. Оның ішінде жоғары 
білімді, іскер азаматтардың саны 
басым к�рінеді. Қоныс аударушы-
лардың ішінде жоғары білімді лер-
дің үлесі – 52 пайыз. 

Енді РФ Ішкі істер министрлігі 
деректеріне к�з жүгіртсек, 2020 
жыл дың есебі бойынша, Ресейде 
тұрғылықты тұрып жатқан және 
жеке басының жылжымайтын 
мүлкі бар қазақстандық саны 80 
мыңға артқан. Бұған Еуразиялық 
экономикалық одақ аясында виза-
сыз әрлі-берлі жүргендерді қосы-
ңыз, олардың қарасы одан әлде-
неше есе к�п – 500 мыңнан асқан.

АДАМ ЖАҚСЫ ТҰРМЫСТЫ 
ІЗДЕЙДІ

«Балық тереңді іздейді, адам 
жақ сы тұрмысты іздейді» деген 
орыс мақалы бар. $лбетте, әркім 
сапалы білім іздеп, жақсы тұрмыс 
іздеп �здері қалаған жерлеріне 
баруына құқылы. $йтсе де, елден 
үдере к�шу мемлекеттің имиджі 
үшін жағымсыз к�зқарас қалып-
тас тырады. Ал жастардың, білікті 
кадрлардың, бәсекеге қабілетті 
мамандардың жаппай қоныс ау-

даруы республиканың әлеуметтік-
экономикалық ахуалына теріс әсер 
ететіні с�зсіз. Оның үстіне, Қа-
зақстан жер к�лемінің үлкендігі 
жағынан әлемде 9-орында тұр-
ғанымен, тұрғындар орналасу ты-
ғыз дығы ең сирек елдер санатында. 
Бұл үрдіс тоқтаусыз жалғаса бе-
ретін болса, алдағы уақыттарда, 
тіпті халық тапшылығын сезінетін 
боламыз. Бір ғана мысал, Қазақ-
станда 1991 жылы – 16,3 миллион, 
ал Fзбекстанда 19 миллион тұрғын 
болған, енді Тәуелсіздігіміздің 
отызжылдығында республика хал-
қы 19 миллионға әзер жетсе, к�рші 
�збектің саны 35 миллионның 
үстіне шығып кеткен.

Азаматтарымыздың жаппай 
қоныс аударуы ел экономикасына, 
біліміне, мәдениетіне, түптеп кел-
генде ұлттық қауіпсіздікке нұқсан 
келтіреді. Fйткені кез келген мем-
лекеттің негізгі капиталы – адам. 
Мұны �ркениет әлеміндегі к�п-
теген елдің мысалынан к�ре ала-
мыз. Мәселен, Дания, Финляндия, 
Швеция, Жапония, Оңтүстік Ко-
рея және Солтүстік Еуропаның 
бірқатар елдерінде жеткілікті қазба 
байлықтары болмаса да, білімді, 
к�п санды халқының арқасында 
қарқынды дамып отыр. Picodі ха-
лықаралық қызмет дерегіне сүйен-
сек, 56 мемлекеттің арасында Қа-
зақстанда жалақының анағұрлым 
т�мендігін де, жан басына шақ-
қандағы ІЖF-нің салыстырмалы 
түрде аздығын да осы мысалдармен 
түсіндіруге болады. 

$зірше, қоныс аударушылар-
дың қарқынын COVID-19 інде-
тімен байланысты шектеулер те-
жеп отыр, дегенмен бұл тек уа қыт-
ша ғана құбылыс. Ертең елден 
к� шіп кетушілер саны бұрынғы 
апатты деңгейге қайта артып кетуі 
ықтимал. Оны соңғы жылдардың 
статистикалық үрдісі к�рсетіп 
отыр. 

Сарапшылардың айтуынша, 
к�ш-қонның теріс сальдосы соңғы 
сегіз жыл бойы тежеусіз жалғасып 
келеді, ал кейінгі алты жылда ол, 
тіпті үдей түскен. Егер жағдай осы-
лай жалғаса беретін болса, 2050 
жылға қарай республика тағы мил-
лионға тарта адамнан айырылып 
қалуы мүмкін.

ЖҰМЫСПЕН ҚАМТУ 
ЖОСПАРЫ

Үкімет басшысы жыл басында 
тұрақты жұмыс орындарын құру 
бойынша жұмысты жалғастыру 
үшін жалақы м�лшерін он пайызға 
арттыра отырып, жұмыссыз қазақ-
стандықтардың санын азайту ке-
рек екені туралы тапсырма берді. 
Ол үшін қажетті құралдар мен қа-
ражат та қарастырылып жатқаны 
айтылып, биыл жұмыссыздық 
дең гейі 4,9%-дан аспайды деген 
еді. Сондықтан Еңбек және халық-
ты әлеуметтік қорғау министрлігіне 
1 маусымға дейін 2021-2025 жыл-
дарға арналған «Еңбек» ұлттық 
жобасын енгізуді тапсырды. Соны-
мен қатар Ұлттық экономика, 
Ең бек және халықты әлеуметтік 
қор ғау министрлігі және әкімдік-
терге 1 шілдеге дейін �ңірлік жұ-
мыспен қамту карталарын әзірлеп, 
«Еңбек» жобасының іс-шараларын 
іске асыруды қаржыландыруды 
қамтамасыз етуге міндеттеді. Бағ-
дарлама бойынша биыл 700 мың 
адам, жұмыспен қамтудың дағ да-
рысқа қарсы Жол картасы бойын-
ша 32 мың адамды жұмысқа орна-
ластыру жоспарланған. Ал 440 мың 
адам бюджеттік инвестициялардың 
қатысуымен жүзеге асырылатын 
жобалар есебінен жұмыс табуы 
керек. С�йтіп, биыл елімізде кадр-
ларға қажеттілік 12,1 мың адам 
болған, бұл ретте орта және ірі 
кә сіпорындар 37 мыңға жуық бос 
жұмыс орнын ұсынуы қажет. Бұл 
үшін республикалық бюджеттен 
104,2 млрд теңге б�лінді. 

ЖАРТЫ ЖЫЛДА – ЖАРТЫ 
МИЛЛИОН 

Жыл басында берілген тапсыр-
маның қаншалықты орындалып 
жатқаны белгісіз, бірақ жуырда 
жеке кәсіпкерлік қызметпен айна-
лысатындардан басқа жұмыс шы-
лардың к�бісі қысқартуға ұшырап 

жатқаны мәлім болды. Бұл дегені-
ңіз жұмыссыздардың саны кемудің 
орнына к�бейгенін к�рсетеді. 

Жарты миллионнан астам қа-
зақстандық бұрынғы жұмыс орын-
дарын тастап, ірі және орта кә-
сіпорындарға, сондай-ақ шағын 
ұйымдарға ауысқан. Олардың дені 
жұмыстан кетуге �з еріктерімен 
арыз жазыпты. Биыл бірінші жар-
ты жылдықта 502,1 мыңға жуық 
адам жұмыстан кетсе, бұл �ткен 
жыл дың осы кезеңімен салыстыр-
ғанда жұмыссыздардың саны 15%-
ға артқанын к�рсетіп отыр. Оның 
ішінде бұрынғы жұмысынан �з 
еркімен кеткендер к�бейіпті. Бү-
гінде мұндай адамдардың саны – 
406,4 мың. Статистикаға сүйенсек, 
�неркәсіп, сауда, білім беру, ден-
саулық сақтау, құрылыс, әкімшілік 
және қосалқы қызмет к�рсетуден 
кетушілердің саны �сіп отыр. Ал 
жарты жыл ішінде 9,4 мың адам 
қысқартуға ұшыраған. Бұл жұмыс-
сыз қалғандардың қатары был-
тырмен салыстырғанда 22,7%-ға 
�скенін к�рсетеді. Бұдан б�лек, 3,8 
мыңнан астам қызметкер еңбек 
тәртібін бұзғаны үшін жұмыстан 
босатылыпты. Fнеркәсіп, к�лік 
және қойма, құрылыс, сауда, мем-
лекеттік басқару, қорғаныс және 
әлеуметтік қамтамасыз ету орын-
дарынан 250 қызметкер жұмыстан 
қуылған. Сонымен бірге, былтыр 
6 айда кәсіпорынның таратылуына 
байланысты 1,4 мыңнан астам 
адам жалақысынан айырылған. 
Бұл да �ткен жылмен салыстыр-
ғанда 7,4%-ға к�бейгенін к�рсе-
теді. Олардың басым к�пшілігі 
тағы сол мемлекеттік басқару, 
қор ғаныс және әлеуметтік қамсыз-
дан дыру, денсаулық сақтау, к�лік 
және қоймалау, білім беру сала-
сында еңбек еткендер. Бұдан б�-
лек, отбасылық жағдайларға бай-
ла нысты жұмыстан кетуге мәжбүр 
болғандар саны 1,9 мың адам бо-
лып отыр. Ал 268 қызметкер �з 
са ласында біліктілік к�рсеткіші 
т�мен болғаны үшін қысқартуға 

ұшырағаны белгілі болды. Жұмыс-
тан басқа да себептермен боса-
тылғандар 78,9 мың адамға жеткен. 
Дегенмен бұл статистикалық к�р-
сеткішке кәсіпкерлік қызметпен 
айналысатын шағын кәсіпорын-
дардың қызметкерлері есепке 
алынбаған.

ЖАЛҒАН ЖҰМЫСПЕН 
ҚАМТЫЛҒАН

Есте болса, бірер ай бұрын 
«Ең бек» бағдарламасы аясында 
жалған жұмыспен қамту және 
есептермен айла-шарғы жасау 
дерегі анықталды. «Nur Otan» 

партиясының партиялық бақылау 
комитеті жұмыссыздарды жалған 
жұмыспен қамту фактілері, жұ-
мыспен қамту орталықтарындағы 
есептермен айла-шарғы жасау 
және бюджеттік кредиттерді мақ-
сатсыз пайдалануды қамтитын 
бірқатар бұзушылықтың былығын 
ашып берді. Мәселен, 2019 жыл-
дың �зінде ғана жалған жұмыспен 
қамтылған 118,8 мың адам анық-
талыпты. Мәжіліс депутаты $лия 

$бсеметованың айтуынша, жұмыс 
берушілер �з қызметкерлерін жұ-
мыстан шығарып, оларды жұ мыс-
пен қамту орталықтары арқылы 
әлеуметтік жұмыс орындарына 
жұмысқа орналастырған. Яғни, 
жұмыс істеп жүрген адамдар бұ-
рынғыдай жұмысын жалғастырып 
жатыр, бірақ мемлекет олардың 
жалақысының 35%-ын субсидия-
лайды. Осылайша, жұмыс беруші-
ден жауапкершілік пен шығындар-
ды алып тастап отырған. Соңғы т�рт 
жылда республикалық бюд жеттен 
шамамен 600 млрд теңге б�лінген. 
Алайда бағдарламаның нысаналы 

индикаторлары бір-біріне ұқсас 
болғандықтан бюджет қаражаты 
мақсатсыз жұмсалып келеді. 
Бағдарлама аясында оқы тыл ған 
жастардың тек 25%-ы ғана маман-
дық бойынша жұмысқа ор нала-
сыпты. Ал прокуратура орган дары 
жұмыспен қамту үшін бе рілген 1,3 
млрд теңгенің негізсіз мақсаттарға 
б�лінгенін, 555,3 млн теңгеге бюд-
жеттік несиелерді мақ сатсыз пай-
даланудың 180 фактісін анықтады. 

САПАЛЫ �ЗГЕРІСТЕРДІ 
БАЙҚАУ ҚИЫН

Мәжілісмен Айқын Қоңыров 
«Жұмыспен қамтудың жол карта-
сы» аясында жасалған жұмыс 
орын дарының 86%-ы уақытша 
бол ғанын айтты. Бұл үшін былтыр 
шамамен 1 трлн теңге б�лінген. 
«Ең бек нарығында сапалы �згеріс-
терді байқау қиын. Қазіргі бағдар-
ламалар ағымдағы проблемаларды 
шешудің, азаматтарды уақытша 
жұмысқа орналастырудың жедел 
құралы ғана болып отыр. Fйткені 
жұмыссыздарға к�бінесе мау сым-
дық құрылыс пен ж�ндеуге байла-
нысты жұмыстар ұсынылады. Бұл 
«Еңбек» бағдарламасына да қатыс-
ты. Жекелеген �ңірлерде жалған жұ-
мыспен қамтылу пайызы 13-17%-ға 
дейін жетеді, ал тұрақты жұмыс 
орындары шамамен 40%», – дейді 
депутат.

Мәжіліс депутаты Ерлан Саи-
ров жұмыссыздықты жоюдың 
жал ғыз жолы жұмыс орында-
рын к�бейту екенін айтады. Ол 
үшін орта және кіші бизнесті, 
�ндіріс орындарын арттыру ке-
рек. Алайда дәл қазір пандемияға 
байланысты �ндіріс орындары 
да, орта және кіші бизнес те ақ-
сап тұр. Қызмет к�рсету саласы, 
оның ішінде дәм хана мен мей-
рамхана жабық. Ел дегі жұмыс-
сыздықты ауыздықтай алмауы-
мыздың бір себебі осы. Оны 
реттеудің амалы – жұмыс сыз-
дарды қоғамдық жұмысқа қамту. 
Екіншіден, карантин талапта ры-

ның күшін жою үшін қалыпты 
жұмысқа оралу керек. Ол үшін 
халық тезірек екпе алуы тиіс. 

БІЛІКТІЛІГІ Т�МЕНДЕРГЕ 
БОС ОРЫН АЗ

Еңбек ресурстарын дамыту 
орталығының бас сарапшысы Ай-
жан Мұқышбаева жұмыссыздық 
деңгейі уәде етілгендей 4,9 пайыз-
дан аспаған деп отыр. Керісінше, 
былтырмен салыстырғанда т�мен-
деген. Бүгінде жұмыспен қамту 
орталықтарында 223 481 адам 
тір  келіпті. «Жұмыс берушілер та-
ра пынан �тініш жаз айларында 
к�п түседі. Мысалы, мамыр, мау-
сым, шілде айларында бос орындар 
артты. Ауа райының жылуына 
бай ланысты ауыл шаруашылығы 
мен құрылыс саласында жұмыс 
қыза түседі. Ал кейде түйіндемелер 
жұмыс берушілер қойған талап-
тарға сәйкес келмейді. Ауыл ша-
руа шылығы мен құрылыс сала-
сында айлық т�мен. Сондықтан 
жұмыссыздар бірнеше ай жұмыс-
пен қамтылмай жүреді. Маусым 
айында сауда-саттық бойынша бос 
орындар к�бейді», – дейді Айжан 
Мұқышбаева.

К�птеген салада жұмыс бе-
рушілер біліктілікті талап етеді. Ал 
жұмыссыздардың қатарында бі-
ліктілігі жетіспейтіндер к�п. Дәрі-
герлерге де сұраныс болғанымен, 
кез келген адамды денсаулық сақ-
тау саласына жібере алмаймыз. 
Оның үстіне, айлыққа да келіс пей-
тіндер жетерлік. Айжан Мұқыш-
баева «Ең т�менгі біліктілік бо-
йын ша аз жалақы – 42 500. Бұл 
еш қандай оқу орнын бітірме ген-
дер ге беріледі. Ал колледж бітір-
гендерге, яғни кәсібилігі орта 
дең гейдегі бос орындардың жала-
қысы – 150 мың, жоғары тәжіри-
белі мамандарға 250 мыңнан 
жоғары жалақы ұсынылады» деп 
отыр.

Есепке сенсек, елдегі жұмыс-
сыздарға мүмкіндік к�п секілді. 
$йтсе де, мемлекеттік бағдар ла-
ма лардың бағыты дұрыс бол-
ғанымен, іске асуына келгенде 
кемшіліктері к�п екені жиі ай-
тылады. Сол үшін халық қа лау-
лылары айтқандай, жұмыс сыз-
дықпен күресу үшін бір-бі ріне 
ұқсас бағдарламалардың бағытын 
�згертіп, бақылауды күшейткен 
ж�н болар еді. 

БАҚЫТЫН БАСҚА ЕЛДЕН ІЗДЕГЕНДЕР

ЖҰМЫС ТА, ЖҰМЫССЫЗ ДА КӨП

Дәулет АСАУ

Ж�мыспен 
амту орталы
тарына ж�гінетіндерге 
а-
ра�анда ж�мыс берушілер к�бейген. Біра
 елдегі ж� мыс-
сыздар саны азаймай т�р. �йткені жеке кәсіп орындарды 
есептемегенні! �зінде ж�мыс орында рын да�ы т�ра
-
сызды
 пен 
ыс
арту�а �шыра�андарды! саны �скен. 
Ж�мыссызды
ты жою �шін жасал�ан жоба 
айда? Жыл 
сайын б�лінген 
аржыны! 
айтарымы бар ма? Ж�мыспен 

амту мамандары 
андай уәж айтады? 

Жадыра МҮСІЛІМ 

К
птеген салада жұмыс бе рушілер біліктілік-
ті талап етеді. Ал жұмыссыздардың қатарында 
бі ліктілігі жетіспейтіндер к
п. Дәрі герлерге де 
сұраныс болғанымен, кез келген адамды денсау-
лық сақ тау саласына жібере алмаймыз. Оның 
үстіне, айлыққа да келіс пей тіндер жетерлік.
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АЙМАҚAI  YNQQ

Тұрсын 
ЖҰМАБЕКҚЫЗЫ

Балық шаруашылығы са-
ласында қызмет ететін мамандар 
уылдырықтан шабақ �сіріп, жыл 
сайын Жайық �зені мен Каспий 
теңізіне жібереді. Екі зауыттан 
кем дегенде 7 миллион шабақ 
жі беріледі. Жуырда екі зауыт 
дәстүрлі түрде мәпелеп �сірген 
шабақтарын Жайық �зеніне 
жіберді. Дегенмен зауыттардың 
жайы мәз емес. Ел Үкіметі қазір-
ден назар аудармаса, зауыт-
тардың жұмысы тоқтап қалуы 
мүмкін екенін мамандар айтып 
жатыр. 

Оған не себеп? Айталық, 
«Жайық-Атырау бекіре балық 
�сіру зауытының» жобасын 1979 
жылы КСРО Балық шаруашы-
лығы министрлігіне қарасты 
«Гидробалықжоба» институты-
ның Астрахан б�лімі жасаған 
болатын. Нысанның құрылысын 
1985 жылы Жайық �зеніне тас-
талып отырған зиянды заттардан 
келетін шығынды �теу үшін 
Орын бор гелий зауыты бастаған. 
Ол 1998 жылы пайдалануға бе-
рілді (ҚР Үкіметінің 1998 жылғы 
16 қыркүйектегі №909 қаулысы). 
Кәсіпорынның қызметі – Жа-
йық-Каспий бассейнінде бекіре 
балығының түрлерін қолдан 
 �сі ру және шабағын шығару. 
Яғни, «Орман ресурстарын және 
жа нуарлар әлемін басқару, сақ-
талуын қамтамасыз ету және 
да мыту» бюджеттік бағдарлама-
сы аясында құнды балық түрле-
рін к�бейтуді к�здейтін мемле-
кеттік тапсырыстарды орындау-
мен айналысады.

Жобалық қуаты – жылына 
3,5 млн дана бекіре тұқымдас 
балықтың (бекіре, ақсерке, 
шоқыр, қортпа, сүйрік) шабағын 
�сіру. Зауытта 94 адам жұмыс 
істейді.

«Жайық-Атырау бекіре ба-
лық �сіру зауытының» дирек-
торы Ғилман Сәрсемалиевтің 
айтуынша, зауытта жаңғырту 
жұмыстары жүргізілмеген. Бар 
болғаны �ңірдегі ірі кәсіп орын-
дардың демеушілігімен зауы т-
тағы құрылғыларды ішінара 
жаңарту жұмыстары жүргізілген. 

Ал 2010 жылы уылдырықтан 
20-25 грамм шабақ �сіріп, �зенге 
жіберіп, тарихи оқиғаға куә 
еткен «Атырау бекіре балығын 
�сі ру зауыты» РМҚК-нің жағда-
йы тіпті ауыр. Аталмыш зауыт 
1998 жылы Жайық �зенінің аты-
ра бында компенсациялық нысан 
ретінде салынып, пайдалануға 
берілген. 2007 жылғы 26 ақпан-
дағы №144 қаулыға сәйкес «Жа-
йық-Атырау бекіре балық �сіру 
зауыты» РМҚК-ге қосылып, 
қайта құрылған.

Ж�НДЕУ К�РМЕГЕН 
ЗАУЫТТАР

Үкіметтің 2011 жылғы 1 қара-
шадағы №1252 қаулысымен 
«Жа йық-Атырау бекіре балық 
�сіру зауыты» б�лек еншісін 
алады да, «Атырау бекіре балық 
�сіру зауыты» қайта құрылады. 

Кәсіпорынның қызметі – 
бекіре балығын �сіру және оның 
шабақтарын Жайық-Каспий 
бассейніндегі су қоймаларына 
жіберу.

«Атырау бекіре балық �сіру 
зауыты» республикалық мемле-
кеттік қазыналық кәсіпорнының 
негізгі міндеті – мемлекеттік 
тап сырыс аясында бекіре тұқым-
дас балықтардың шабағын �сі-
ріп, Жайық �зеніне жіберу.

«Атырау бекіре балық �сіру 
зауытының» жобалық қуаты жы-
лы на бекіре тұқымдас балық 

түрлерінің салмағы 3 грамдық 3,5 
млн данасын �сіруге жетеді. 
Брендке айналған бекіре балы-
ғын �сіретін зауыттың күйі адам 
аярлық жағдайда. Зауыт ашыл-
ғалы бірде-бір рет ж�нделмеген. 
Кәсіпорындағы қондырғылар-
дың бәрі тозып, әупірімдеп жұ-
мыс істеп тұр. Зауыт басшылығын 
да, мамандарды да толғанды-
ратын мәселе – тоғандарға су 
жет кізетін 4 сорғының әбден 
ес кіруі. Үздіксіз 8 сағат су айдай-
тын техника қазір бар-жоғы 3 
сағат ғана жұмыс істейді.

«Атырау бекіре балық �сіру 
зауытының» директоры Рашиден 
Қалидуллиннің айтуынша, то-
ғандарға су жеткізетін сор ғылар 
алғашқы қалпындағыдай су сора 
алмайды. Себебі жаңарту жасал-
мағаннан кейін қоңдырғы �зінің 
күшін азайта береді. Қоңдыр-
ғыны қайта-қайта ж�ндеуден 
�ткізу с�зсіз шығынға әкелуде. 
Тозығы жеткен сүзгілер мен то-
ғандардың, су к�ліктерінің де 
жағ дайы мәз емес. Бес жыл са-
йын ж�нделуі тиіс кемелердің 
бірде-бірі жаңартылмаған. Үшеуі 
істен шыққан. Тиісінше, мұның 

�зі еңбек �німділігін арттыруға 
кедергі болуда. 

«Атырау бекіре балық �сіру 
зауытының» цех меңгерушісі 
Г.Шайдуллинаның айтуынша, 
тоғандар мен сүзгілердің тозығы 
жеткендіктен, балықтарға жақсы 
кислород келмейді. Iз ісінің 
шеберлері тозығы жеткен за-
уытқа қарамастан, биыл да мем-
лекеттік тапсырысты артығымен 
орындады. 3 млн 500 мыңнан 
астам шоқыр балығының 8-9 
грамм шабақтарын Жайық �зе-
ніне жіберді. Қосымша табиғат 
пайдаланушыларға 13,7 грамм 
салмақты шабақтар жіберілді. 
Егер кәсіпорын бастан-аяқ 
ж�нделсе, қызметкерлер шабақ 
қорын молайтып, рекордтық 
к�рсеткішке жетуді к�здейді.

БЕКІРЕНІ САҚТАП ҚАЛДЫ
Бекіре тұқымдас балық тар-

дың су айдынынан жойылып 
кетпеуіне «Атырау бекіре балық 
�сіру зауыты» РМҚК-ның балық 
�сірушілерінің еңбегі орасан. 
Айталық, 2010 жылы Атырауда 
еліміз бойынша балық шаруа-
шы лығында бұрын-соңды бол-
ма ған тәжірибе �з нәтижесін 
берді. 

Бекіре �сіру мамандарының 
қол жеткізген осы табыстары 
балық �неркәсібі туралы тарих 
парағына ерекше айшықталып 
жазылып қалды. 

«Атырау бекіре балық �сіру 
зауыты» РМҚК мамандары ша-
бақтарды �зенге жіберу маусы-
мын сол жылы кешіктіргенімен, 
бұрынғы 3 грамдық шабақтардың 
салмағын 20-25 грамға жеткізді. 
Ал салмағы әжептәуір шабақтың 
ұзындығы 22 см жетіп қалған. 

Қазір ауланған балықтарды 

зауытта арнаулы сканер арқылы 
тексеру жүргізілуде. Теңізге жі-
берілген «құжатталған» шабақ-
тар ға қайта келер болса, маман-
дар оның 2010 жылдан бері 
қанша салмақ жиғанын, дене 
бітімі қаншалықты �згергенін, 
оның қай жерде ауға түскені ту-
ралы барлық ақпаратты жинақ-
тап, сақтайтын болады.

Дегенмен 2010 жылы балық 
шаруашылығын дамытуда жа-
санды ұрықтандыруды дамытып, 
осылайша балық қорын к�бей-
туді мақсат етіп отырған екі за-
уыттың жаңғыртылуы туралы 
ай  тылған жоспарлар бүгінге 
дейін орындалмады. Нақты айт-
сақ, Елбасының табиғи бай лық-
ты сақтау және оны к�бейту 
туралы тапсырмасына сәйкес, 
2001-2014 жылдары Атырау 
�ңірінде бекіре �сіру зауытының 
жаңа жобасы салынып, пайда-
лануға беріледі деген жоспар с�з 
жүзінде қалып қойды. 

Қара уылдырықтан шабақ 
�сі ріп отырған екі зауыттың 
мүшкіл халі елімізге мәлім. Бұл 
проблеманың �зекті екенін сала 
комитеті де біліп отыр. Экология, 
геология және табиғи ресурстар 
министрлігі Балық шаруа шы-
лығы комитеті т�рағасының 
орынбасары Алмас Асылбеков 
сұхбатында: «Кәсіпорынды қай-
та жаңғырту үшін ұсыныс бе-
ріледі, мақұлданса 2026 жылы 
ж� нелуі тиіс. Қазір жобаның 
тех  никалық-экономикалық не-
гіз демесі әзірленіп жатыр. Қоры-
тындысы оң болған жағдайда, 
қаражат сұралады» депті.

Дегенмен халық та, балық 
саласы мамандары да, жобалар-
дың техникалық-экономикалық 
негіздемеден әріге аса алмай ты-
нынан әбден ығыр болған. Ай-
талық, 2016 жылы бұл мәселе 
ту ралы Ауыл шаруашылығы 
вице-министрі Ерлан Нысан-
баев тың да мәлімдемесі есімізде 
қалыпты. Ол «Қазір Жайық-
Аты рау бекіре балық �сіру за-
уытын қайта жаңарту жобасының 
техникалық-экономикалық не-
гіздемесін түзету аяқталды және 
ТЭН бойынша қыркүйек айында 
сұрау салу түрінде қоғамдық 
тыңдау аяқталды. Мемлекеттік 
сараптамадан �ткеннен кейін 
«Жайық-Атырау бекіре балық 
�сіру зауытын» қайта жаңартуға 
жобалық-сметалық құжаттама 
әзірлеу үшін қаражат б�лу ту-
ралы мәселені шешуге Ұлттық 
экономика министрлігіне енгі-
зілетін болады» деп еді. 

P.S. Жылда Атырау, Маң-
ғыс тау облыстарында к%ктем мен 
күзде «Бекіре» шарасы %теді. 
Одан б%лек, тағылықпен аулана-
тын балықтардың дені – бекіре 
тұқымдас балықтар. Соған қара-
мастан жергілікті балық шаруа-
шылығы мамандарының бекіре 
тұқымдас балықтарды сақтаудағы 
еңбегі ерен. Қазір Жайық %зенінің 
жағдайы аянышты жағдайда. 
�зен суының таяздануы жалғаса 
берсе, шабақтарды %сірудің ма-
ңызы бола қояр ма екен? Бәлкім, 
екі зауытты жаңғыртудан %ткіз-
беудің салдары келешекте ша-
бақтарды %сіруге б%лінетін ли-
миттің тоқтауына әкеп соқпай ма? 
Біздің қауіп – осы. 

Атырау облысы

К�П ОҚЫДЫ МА?
Марқұм жазушы Қабдеш Жұ-

маділов «Орбұлақ шайқасы деген 
тарихта болған емес» деген мақа-
ласында: «Ал енді «Орбұлақ шай-
қа сы» атты фильмге келейікші. 
Ашығын айтайын, фильм маған 
ұнамады. Iйткені концепциясы 
жалған, баяндалатын оқиға жал-
ған... Сол баяғы окоп! Iздерінше 
шындыққа жақындатпақ болып, 
«окоптың» бетін қамыспен, бұ-
тамен жапқан болыпты... XVIII 
ғасырдағы атты әскер соғысында 
окоп не бітіреді? Сезімтал жылқы 
жануар қазылған ұраға �лсе де 
баспайды. Жарайды, алғашқы 
екпінмен он-жиырмасы құлады 
дейік. Қалған әскер кейін серпіл-
мей ме? Бұл маңайда биік тау да 
жоқ. Қалың қол Белжайдың бел-
белесінен шауып �те бермей ме? 50 
мың атты әскер окоптағы аз сар    -
баздан қалай жеңіледі?» деген бо-
латын. Бұл жерде киноға да, окопқа 
да тірелейін деп тұрған біз жоқ, тек 
«департаменттегілер де осыны 
оқып алды ма?» деген ри за шылық 
қой. Олай болса, неге қуан басқа? 
Ал оқымаған болса, тарихты да, 
жылқы малының се зімталдығын 
да біліп отыр. Де пар таменттегілер 
«не істеді?» дейсіз ғой...

ҚАЗЫНА ЕМЕС, 
ҚАШУҒА АРНАЛҒАН 

ҚАЗЫЛҒАН ЖЕР ҒОЙ 
ІЗДЕГЕНІ

Қарағанды облысының түр ме-
сінде сотталушылар қашып шы ғу 
үшін қазған жасырын жер лерді 
анықтауда. Міне гәп, қайда? 
Олар дың іздегені қазына емес. 
Ішкі істер министрлігі Қылмыс-
тық-атқару жүйесі комитетінің 
Қа рағанды облысы бойынша де-

пар  таментіне қарасты АК-159/11 
ме кемесі режимдік б�лімінің 
қыз меткерлері 6505 әскери б�лі-
мінің 4-атқыштар батальонының 
әске рилерімен бірлесіп, сотталу-
шы лар дың күзетіліп отырған ны-
сан нан қашып кетуіне жол бермеу 
мақ  сатында, жерастынан қазыл-
ған жасырын орындарды анықтау 
үшін жылқы малын пайдаланып 
келеді. 

«Осындай тәжірибе тұрақты 
түрде барлық түзеу мекемелерінде 
жүргізіліп, абақтыдан қашудың 
жолын кесуге к�мектеседі. Егер 
жүріп келе жатқан жануар кенет 
тоқтай қалса, бұл қызметкерлерге 
сол жерді мұқият тексеруге себеп 
тудырады. Себебі жылқы жерас-
тында қуыс, ойылған жерге бас-
пайды» деп мәлім етті АК-159/11 
мекемесі режимдік б�лімінің 
бас тығы Tсет Шаймерденов. Тек-
серу барысында қазылған орын-
дар анықталған жоқ.

КИНОНЫ К�П К�РДІ МЕ?
Жылқы малы сезімтал, жерас-

ты қазылған орынмен жүрмейді-
міс. Олай болса, мұны басқа ел-
дерге де айтуымыз керек шығар?! 
Iйткені былтырғы жылдың қыр-
күйек айында Дағыстанда түрмеде 
отырған 6 адам жерасты жолын 
қазып, қашып кеткен болатын. 
Не де болса, «Побег из тюрьми» 
деген киноның табынушылары 
болса керек. Бұл туралы Ресейдің 
федералдық қылмыстық-атқару 
қызметінің �ңірлік басқармасы 
мәлім етті. Үңгір тексеріс кезінде 
анықталған. «Бірден жаза �тей-
тіндердің санағы жүргізілді, оның 
барысында алты адамның жоқ 
екені анықталды» деп дабылдатты 
сақшылар. Қашқындарды іздесті-
руге Дағыстан бойынша феде рал-
дық қылмыстық-атқару қыз меті 
басқармасының жеке құрамы 

жұмылдырылды. Уақытша іздеу 
бекеті құрылып, бағдар берілді. 
«Ізін суытпай резервтік топтар 
мен іздеу топтары жіберілді» деп 
хабарлады ведомство. «360» теле-
арнасы �з дерекк�здеріне сілтеме 
жасай отырып, колониядан қаш-
қан жаза �теушілердің 8-ден 15 
жылға дейін бас бостандығынан 
айырылғандар екенін мәлім етті. 
Олардың екеуі «кісі �лтіру» бабы 
бойынша сотталған. Құрығы ұзын 
құқық қорғаушылар қашқын-
дарды ұстады-ау. Бірақ «қырағы» 
күзетшілер солармен бірге оты-
ратын болса керек... 

ЖЕРҮСТІМЕН 
ҚАШҚАНДАР...

Айтамыз-ау. Жерді қазып не 
керек? Жерүстімен қашып кетуге 
де болады. Сондай оқиғаның бірі 
жақында тіркелді. Қарағанды об-
лысында түрмеден қашып кеткен 
сотталушы үш айдан кейін қолға 
түсті. Ол осы уақытқа дейін Жа-
ңаарқа ауданындағы қыстақ тар-
дың бірінде жасырынып келген. 
Ұрлық жасағаны үшін АК 159/20 
колониясында жазасын �теп жүр-
ген ер адам мекеменің сыртындағы 
нысандардың біріне жұмысқа 
орналастырылған. Сондықтан да 
күнделікті таңертең жұмысқа 
барып, кешке �зге сотталушы лар-
мен бірге қайтып жүрген. Tйтсе 
де, 11 мамыр күні ол үш серігімен 
бірге жоғалып кетеді. Осыдан соң 
жедел-іздестіру шаралары бас-
талып, қашқындардың екеуі қол-
ға түскен. Ал үшінші сотталушыға 
іздеу жариялады. Жедел-іздестіру 
шаралары барысында мекеменің 
қауіпсіздік қызметі Жаңаарқа 
аудандық полиция б�лімі ма-
мандарымен бірге қыстақтардың 
бірінен сотталушыны тапты. 
Қазір сотталушы уақытша ұстау 
абақтысына жабылды. 

Tрине, бұл түрмеден қашқан-
дардың санын азайтар. Дегенмен 
жақында еркіндікті аңсаған тұт-
қын дуалдан да секіріп кетті. Оған 
қандай амал ойлап табамыз?!

Қарағанды облысы

Елімізді �ара алтынмен бірге �ара уылдыры�ымен тамсандырып, әлемге әйгілі 
еткен балы� саласыны� б�гінгі ахуалы оншалы�ты жа�сы емес. Жайы� �зеніні� 
тартылуы, балы�тарды� та�ылы�пен аулануы, уылдыры� шашатын жерде су болмай, 
жа�а�а шы�ып �алуы әрі белгісіз себептермен уланып жат�аны – е� �лкен к�рделі 
мәселеге айналды. Балы�ты са�тауды� бір �ана жолы бар, ол – уылдыры�тан шаба� 
�сіріп, су айдынына жіберу. 

Бекіре өсіретін 
зауыттардың халі мүшкіл 

Кәсіпорындағы қондырғылардың бәрі тозып, 
әупірімдеп жұмыс істеп тұр. Зауыт басшылығын
да, мамандарды да толғандыратын мәселе – 
тоғандарға су жеткізетін 4 сорғының әбден
ескіруі. Үздіксіз 8 сағат су айдайтын техника 
қазір бар-жоғы 3 сағат ғана жұмыс істейді.

Жылқы түрмеде 
не істеп жүр?

 "#�ы� саласында да 
т�рлі тәжірибеге бара тын-
дар бар. М�мкін нәтижесін 
беріп �алар. Жа�ында т�р-
меге жыл�ыны да кіргізді. 
Ішкі істер министрлігі 
"ыл мысты�-ат�ару ж�йесі 
комитетіні� "ара�анды 
облысы бойынша депар-
таменті «Ит анашаны тап-
�анда, атпен неге жерас-
ты �азбасын таппаймыз» 
деген екен-мыс...

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

Iңір басшысы Амандық Ба-
талов �зі де білікті құрылысшы 
болғандықтан, құрылыс саласына 
к�п к�ңіл б�леді. Соңғы бірнеше 
жылда облыста қалалар мен 
аудандар б�лінісінде жаңа ша-
ғынаудандар, тұрғын үй алаптары, 
аса маңызды әлеуметтік және 
экономикалық нысандар тұр ғы-
зылуда. Облыс орталығының 
�зін де ғана осы бағытта аса ау-
қымды жұмыстар атқарылды. 
Соң ғы бес жылда облыс орталы-
ғында бұрын-соңды болмаған 
құрылыс қарқыны байқалды. 
Олардың арасында студенттерге 
арналған жатақханалар, заманауи 
драма театр, к�рме орталығы, 
жүзу бассейні, жаңа шағынау-
дандар, к�псалалы аурухана, жас-
тарға қызмет к�рсету орталығы, 
музыка мектебі, жалпы орта білім 
беру мекемелері, сұлу субұрқақтар 
мен тағы да басқалары бар.

Tр нысан �зінің ерекше сәу-
летімен айшықталады. Олардың 
бірі – жүзіп келе жатқан алып 
балықты к�зге елестетін олимпиа-
далық типтегі жабық жүзу бассей-
ні. Tлемдік стандартқа сай олим-
пиадалық бассейн қаланың оң-
түстік-батыс тұрғын алабында 
орна ласқан. Жоба мемлекеттік-
жекеменшіктік әріптестік аясын-
да жүзеге асырылыпты. Жабық 
бассейннің жалпы ауданы – 13 

мың шаршы метр. Tлемдік талап-
қа жауап беретін 3 бассейні бар. 
Ең үлкенінің ұзындығы – 52 метр, 
ені – 25 метр. Амфитеатр түріндегі 
мінбелерден 500-ден астам адам 
спорттық сайыстарды тамашалай 
алады.

Талдықорғанға Алматыдан 
келетін күрежолдың бойында 
салынған коттедж қалашығында 
2019 жылдан бастап 35 мың шар-
шы метрден астам тұрғын үй тұр-
ғызылды. Осы жобаны іске асы-
рудың арқасында 400-ден астам 
отбасы к�птен күткен баспанаға 
ие болды. Бірінші кезекте тұрғын 
үй кілттерін халықтың әлеуметтік 
осал топтары алды. Болашақта 
қа лашықта мектеп, балабақша, 
аллея лар, сауда орталықтары 
салынады. 

К�пқабатты үйлердің құры-
лысы да қарқынды. Облыс орта-
лығының оңтүстік-батыс ала-
бында 30 үй тұрғызылуда. Олар-
дың қатарында к�п б�лікті, 
әртүрлі биіктіктегі кешендер мен 
әкімшілік ғимараттары бар. 

– Мемлекеттік бағдарлама-
ларды сәтті жүзеге асырудың ар-
қасында біздің �ңірде экономика 
нығайып, инфрақұрылым жақ-
сарып, қалалар мен ауылдардың 
�мір сүру деңгейі мен келбетін 
ба рынша арттыратын жаңа әлеу-
меттік және мәдени нысандар 
пайда болады, – дейді Талды қор-
ған тұрғыны Бану Ибрагимова.

Биыл елорда күніне орай Ал-

маты облысында 200 отбасы пәтер 
кілтін алды. Тек облыс орталы-
ғында емес, Қапшағай қаласында, 
Еңбекшіқазақ, Іле аудандарында 
да қоныс тойы болды.

Тәуелсіздіктің 30 жылдығына 
орай Жамбыл ауданында амбу-
латория, Іле ауданында мектеп 
ашылып, Текелі қаласында қона-
қүй кешені іске қосылды.

Жалпы, Алматы облысы рес-
публика бойынша тұрғын үй құ-
рылысы к�рсеткіштері бойынша 
к�ш бастап тұр. Тек �ткен жылы 
«Нұрлы жер» бағдарламасы бо-
йынша облыста 957,1 мың шаршы 
метр тұрғын үй пайдалануға бе-
рілді. Тұрғын үйге қатысты мем-
лекеттік бағдарламаларды іске 
асыру барысында 2 396 отбасы 
баспаналы болды. Егер осы қар-
қын сақталса, 2025 жылға дейінгі 
жоспар бойынша облыста 5,4 млн 
шаршы метр тұрғын үй салынады. 
Оның ішінде «Нұрлы жер» аясын-
да 1,1 млн шаршы метр баспана 
тұрғызылса, коммерциялық ба-
ғытта 58 мың пәтерлік к�пқабатты 
үй салу жоспарланған. Бұлардың 
5 мыңы «7-20-25» мемлекеттік 
бағдарламасы аясында іске асы-
рылады. Ойға алғандар орын дал-
са, т�рт жылдан кейін облыс бо-
йынша әлеуметтік осал топтар-
дағы 3 мың азамат пен 5,5 мыңға 
жуық к�пбалалы отбасы баспа-
намен қамтамасыз етіледі. 

Iңірде спорт нысандарын іске 
қосу да ұмыт қалмайды. Барлық 
аудан-қалаларда үлкен немесе 
шағын денешынықтыру-сауық-
тыру кешендері пайдалануға бе-
рілуде. Облыстағы елді мекен-
дерде жаңа к�шелер бой түзеп, 
аулалар абаттандырылуда, сая-
бақтар мен саяжолдар жабдық та-
лып, к�галдандырылуда, инфра-
құрылым барынша нығайтылып, 
жаңа балабақшалар, мектептер 
мен ауруханалар салынуда. 

 
Алматы облысы 

Құрылыс қарқыны жақсы, 
сапасы жоғары 

Жетісулы� �#рылысшылар биыл�ы кәсіби мерекені де 
толайым табыспен �арсы алды. Со��ы жылдары Алматы 
облысында�ы �#рылыс саласы ��ір экономикасында�ы 
жетекші әрі дамы�ан салаларды� біріне айналды. Облыста 
жыл сайын жа�а әлеуметтік ма�ызы бар нысандар, т#р�ын 
�йлер к�птеп салынуда. Со�ан сай ��ірді� келбеті �з ге руде, 
барлы� жерде халы�ты� т#рмыс жа�дайы жа�сарып, жыл 
сайын мы�да�ан отбасы �оныс тойын атап �туде. Облыс 
орталы�ы Талды�ор�ан �аласы со��ы он жылда адам 
танымастай болып �згерді. "аланы� әр тарапында�ы бос 
жерлерде сәулетті де дәулетті �алашы�тар бой к�терді. 

Болат АБАҒАН



Спорт саласына т�бегейлі рефор-
малар �ажет екенін Токио Олимпиа-
дасы дәлелдеді.Барлы� жауапкер-
шілікті кәсіби спорт�а ж�ктеп, ре-
форма к�тіп, �ол �усырып отыру�а 
болмас. Б!�аралы� спорт – спорт 
саласыны" е" ма"ызды іргетасы. 
Оны дамытпай, ел спорты Олимпиа-
да тәрізді белестерді ба �ын дыруы 
м�мкін емес. Дегенмен хал �ымыз 
спортты серік етіп ж�р ме? Токиода 
а�са�ан спортшыларымыз секілді 
б!�аралы� спортымыз да ая�ын ны� 
баса алмай ж�ргендей.              

Мадияр ТӨЛЕУ

ОЛИМПИАДАЛЫҚ СПОРТҚА 
ҚАРЖЫ ШЫҒЫН

Еліміз олимпиадалық спортқа мол к�-
лемде қаржы б�леді. Мәселен, Мәдениет 
және спорт министрлігі ұсынған дерек 
бо йынша, Қазақстан спортшылардың 
жаттығуына жыл сайын кемінде 10 мил-
лиард теңге шығындайды. Ал Токио Олим-
пиадасы жақындаған тұста, былтыр еліміз 
осы мақсатта 15 миллиард теңге б�лген 
екен. Бірақ осыған қарамастан биылғы 
Олимпиадада спортшылардың к�рсеткіші 
қандай болғанын білеміз. Мол қаржыға 
қарамастан, ел құрамасының нәтижесі тым 
нашар болды. Дегенмен б�лінген ақшаның 
игілігін кім к�ріп жатыр? Былтыр Мәжіліс 
қабырғасында осы т�ңірегінде дау туған. 
Депутаттар олимпиадалық спорт түрлеріне 
бағытталған қаржы спортшылардың жат-
тығуы на емес, менеджерлерге жұмсалып 
жатқанын айтып, сынаған болатын. Бір 
қызығы, жуырда Олимпиададағы сәтсіз-
дік ке қатысты сын к�бейген тұста Мәде-
ниет және спорт вице-министрі Ерлан 
Қожағапанов «4 жылдықтың басты додасы 
үшін б�лінген ақша аймақтағы әкімдік-
тердің кәсіби спортқа б�летін қаржысынан 
әлдеқайда аз» екенін жеткізген еді. Бұл с�з 
бір жағынан ақталу іспетті болғанымен, 

шынында да кей облыстағы әкімдер 
жергілікті бюджеттің 60-70 пайызын фут бол 
клубтарына құйып жататыны жасырын емес. 
Одан Қазақстанда аса оңып кеткен бір 
футбол клубын к�ргеніміз жоқ. Мұны мен 
қоймай, легионерлерге үміт артамыз. С�зіміз 
жалған болмасын, қаражатты үйіп-
т�ккенімізбен, 60-70 мың к�рермен сый ғыза 
алатын стадион салмадық. Елдегі алаң-
дардың түгеліне дерлік жасанды т�сеніш 
т�селген. 2019 жылы жазда қызыл ордалық 
«Қайсар» командасы Шымкент тегі 
Қажымұқан Мұңайтпасов атындағы орталық 
стадионда кипрлік АПОЭЛ командасын 
қабылдады. Сонда алаңның жаз мезгілі 
бітпей жатып, сап-сары түске боял ғанын 
байқадық. Аталған стадион – еліміздегі ең 
үлкен стадиондардың бірі. Кезінде шаһар 
басшысы болған Ғабидолла Aбдірахымовтың 
сол алаңды жаңартуға 40 миллион АҚШ 
долларын жұмсады дегенді естідік. Бірақ 
жаңарған түгі жоқ, әлі күнге дейін ескі 
қалпында тұр. Қалған �ңірлердегі алаңдарға 
да ж�ндеу жұмыстары жиі жаса лады, бірақ 
2-3 жылдан кейін қайта тозып ке теді.  

Енді олимпиадалық спорт түрлерінің 
жағдайына қайтып оралсақ. Қазақстан 

Олимпиада дегенде басымдықты сол баяғы 
бокс, күрес пен ауыр атлетикаға ғана 
беретінін анық. Биыл осы үш спорт түрі 
сәтсіздікке ұшыраған еді, жалпы құрама 
алтын не күміссіз қалды. Ал жеңіл атлетика, 
жүзу, командалық спорт түрлері кенжелеп 
қалған. Мысалы, елімізде жүзу спортына 
арналған әлемдік стандартқа сай бассейн-
дер жоқ. 2016 жылы Риода жүзуден Олим-
пиада чемпионы атанған Дмитрий Балан-
дин жүзетін орын жоқ жерден шықты. 
Олим пиада ойындарында жеңіл атлетика-
дан 48 медаль, жүзу спортынан 24 медаль 
таратылады. Бір спортшы бір барғанда 5-6 
медаль алатын мүмкіндікке ие. Ал еліміз 
ойнатылатын к�п жүлденің ішінен тек 
біреуін жеңіп алғанға риза. Мұның бәріне 
қарап отырып, еліміздегі спорттың жағ-
дайы мүшкіл емес деп к�ріңіз. Түптеп 
келгенде, біздегі бұқаралық спорттың 
дамымағанының к�рінісі. 

БҰҚАРАЛЫҚ СПОРТ 
КЕНЖЕЛЕП ҚАЛДЫ

Бұқаралық спортты дамытпай, олим-
пиадалық спорт түрлерін дамытам деу құр 
әурешілік. Мәселен, АҚШ осындай тү-

сінік ті қабылдаған ел. 2020 жылы Мәдениет 
және спорт министрлігі ел тұрғындарының 
30,6 пайызы спортпен айналысатынын 
жария етті. Бір с�збен айтқанда, халықтың 
3/1 б�лігіне жуығы спортты серік еткен. 
2014 жылы бұл к�рсеткіш 25 пайызды 
құраған. Бұқара спорты 6 жылдың ішінде 
тек 5 пайызға �сіпті. Ал мектеп оқушы-
ларының 59 пайызы, студенттердің 31 
па йызы ғана дене шынықтырады. Iзге 
елдермен салыстырғанда біздегі жағдай мәз 
емес. Мәселен, АҚШ, Канада мен 
Жапония халқының 60 пайызға жуығы, 
к�рші Ресей азаматтарының 55 пайызы 
спорт пен шұғылданады екен. Бірақ Мәде-
ниет және спорт министрлігі жағдайды 
жақсыға балап келді. Былтыр министр 
Ақтоты Райымқұлова «Бұқаралық спортты 
дамытудың 2020-2025 жылдарға арналған 
кешенді жоспары» әзірленіп жатқанын 
хабарлады. Сол кезде ол «дәл осы норма-
тивтік құжаттар бұқаралық спортқа кәсіби 
спортпен тең дәрежеде қаражат қарас-
тыруға мүмкіндік бермек» деген еді.

«Спортты қаржыландыру жергілікті 
атқарушы органнан түседі. Республика 
бойынша бұл шамамен 153 млрд теңге. Осы 
қаражаттың қайсысы кәсіби спортқа, 
қаншасы бұқаралық спортқа б�лінетінін 
де жергілікті атқарушы органдар анық-
тайды. Статистика к�рсетіп отырғандай, 
қаражаттың к�бі спорттың белгілі бір тү-
ріне, яғни  кәсіби спортты дамытуға жұмса-
лып отыр. Бірақ осы саладағы уәкілетті 
орган ретінде біз үшін медальға қарағанда, 
халықтың денсаулығы маңызды. Біздің 
ендігі мақсатымыз – бұқаралық спортты 
да мыту. Сондықтан  «Бұқаралық спорт 
туралы» заң жобасын және бұқаралық 
спортты дамыту туралы кешенді жоспар 
әзірледік», –  деді ведомство басшысы.

Ал жағдай шынымен жақсарды ма? 
Қазақстан бойынша бұқаралық спортпен 
шұғылдануға арналған 30 мыңнан аса 
ғимарат бар. Бірақ халықты түгелдей 
спорт қа тарту үшін бұл жеткіліксіз. Ұлттық 

экономика министрлігінің 2014 жылғы 
бұйрығымен бекітілген сәулет, қала құры-
лысы және құрылыс саласындағы мемле-
кеттік нормативтерге сәйкес, елімізде 
әрбір мың адамға 80 шаршы метр спорт 
алаңы болуы тиіс. Дегенмен қазір елімізде 
әрбір мың адамға 47 шаршы метр спорт 
алаңынан келеді. Бұл мемлекеттік норма-
тивте белгіленген деңгейден екі есе т�мен. 
Тіпті, 2 000-ға жуық мектепте спортзал 
мүлде жоқ. Біздегі проблеманың тағы бір 
басты себебі – ақылы спорт кешендерінің 
қызмет құны қалта к�тере бермейді. Жақсы 
жабдықталған ақылы спорт кешендері кем 
дегенде айына 40-50 мың теңге сұрайды. 
Бұдан кейін бұқараға кінә артуға болмас. 
Журналист Дәурен Сейітжанұлы бұқара-
лық спорттың халі тым нашар екенін бір 
мысалмен айтады. 

– Қызылорда қаласының «Шанхай» 
аталып кеткен ауданында 30-40 мың халық 
тұрады, бірақ бірде-бір дені дұрыс спорт 
немесе жаттығу алаңқайы жоқ. Бір спорт 
кешені бар екен. Тақияға тар келіп тұрғаны 
айдан анық. Балалардың барар жері жоқ. 
Жаттығу кешендері жырақта орналасқан. 
Ата-аналары ол жаққа қауіптеніп жібергісі 
келмейді. Ал балалар үйлерінде қамалып, 
телефон шұқылап отырмақ. Осыдан кейін 
чемпиондар қайдан шықсын,  – дейді ол. 

ХАЛЫҚ САУЛЫҒЫ АЛАҢДАТПАҚ
Спорт тек елдің абыройын асқақтатып, 

даңқын шығару үшін қолданатын құрал 
емес. Ол халықтың денсаулығын, �мір 
сапа сын нығайтуға үлес қосуда зор р�л 
атқара тын маңызды дүние. Қазір  ағзасы-
ның қандай да бір органы ауыратын жандар 
айналамызда толып жүр. Сол үшін есепте 
тұрады. Мәселен, 2017 жылы елімізде 
диспансерлік есепте 4 миллион адам 
тұрған. 2019 жылы мұны тағы 35 мыңнан 
астам адам толықтырған. Яғни, халықтың 
20 пайызға жуығының алаңдатар дерті бар. 
К�птеген елдер медицинаны дамытатын 
кезде ауруды емдеу жолынан бұрын оған 
басқа адамдардың да шалдықпау жолын 
қарастырады. Ал бұқаралық спорт сол жол-
дың �зі болса керек. 
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Бұқаралық спорт та ақсап тұр

Қырғыз елінен 
жеңіспен оралды

'лемдік додадан кейін 
�аза� спортында бір�атар к�р-
меулі мәселелерді" барын 
айтушылар к(бейді. Спортты" 
�ай т�рінен болмасын легио-
нерлерге басымды�ты беріп 
�ой�анымыз, (з са"ла� тары-
мыз ды" да �арым-�абілетін 
аша алмай ж�ргеніміз, білік ті 
бапкер даярлау мәселесі, (зге 
де (зекті (ртейтін жайттар к(п 
тал�ы�а т�се ді. Мәселені" 
мәнісі неде?

Абылайхан ЖҰМАШ

Отандық  спорт мамандары да 
Қазақстандағы барлық деңгейдегі 
спорт мектептері бүгінде әлемдік 
жақсы әдістемелер мен озық 
бағдар ламаларды тиімді қолданып 
жатпағанын айтады. Олардың дені 
елдегі спорт саласын басқаруға 
келген кейбір бастықсымақтардың» 
кесірінен таланттарымыз тасада 
қалып, білікті деген бапкерлердің 
еңбегі бағаланбай жүр деген ойда. 

Токиодағы сәтсіздіктен кейін 
спорт сала сында нақты қандай 
шешім қабылданатынын да жұрт-
шылық тағатсыздана күтіп жүр. Біз 
жазғы Олимпиададағы спортшы-
лардың басым б� лігінің сенім үдесі-
нен шыға алмауына не әсер еткенін 
білу мақсатында спорт маман дары-
нан пікір алған бола тынбыз. Осы 
ретте «бапкерлердің білімі жетің-
кіремеді ме, әлде алдағы додаларға 
дайындау үшін  шетелден білікті, 
тәжірибелі бапкерлер шақыр-
ғанымыз ж�н бе?» деген сауалымыз-
ды жолдадық. 

– Белгілі бір спорт түрінен 
мамандарды бап керлікке та-
ғайындау үшін бірінші кезекте 
жаттық тырушылар арасында үлкен 
бәсеке болуы керек. Олай болмаған 
жағдайда таңдау жасау қиын. Сосын 

бапкерлерге арнайы конкурс 
жария лаған дұрыс. Олар �зінің 
жобасын ұсынуы тиіс. Бапкерлікті 
қолға алған кезде бәрін жақсы 
�згерте алатындай. Iкінішке қарай, 
бізде отан дық бапкерлер арасында 
кей спорт түрлерінен ондай бәсеке 
болмай тұр, – дейді Сидней Олим-
пиадасының күміс жүлдегері, бел-
гілі балуан Ислам Байрамуков. 

Ал спорт сарапшысы Мадияр 
Қазыбеков Қазақстанда �з ісін 
жоғары деңгейде атқарып жүрген 
кәсіби жаттықтырушылардың 
жеткілікті екенін айтады. Бірақ 
олар лайықты бағасын ала алмай 
жүр деп есептейді пікір иесі.  

– Мәселен, қазақстандық ауыр 
атлетика бап кері Ержас Болтаев 
Iзбекстан спортшысының Токио 
Олимпиадасында алтын алуына 
к�мек тесті. Токио т�рінде ауыр 
атлетикадан ерлер арасында 109 
келіге дейінгі салмақта алтынды 
Iзбекстан құрамасының спортшы-
сы Акбар Джураев жеңіп алды. Ол 
қ о с с а й ы с т ы ң  қ о р ы т ы н  д ы с ы 
бойынша 430 келіні бағындырды. 
Сол �збек спортшысы зілтемірді 
к�тергенде қазақ бапкері Ержас 
Болтаевтың жүргенін байқадық. 
Оның Iзбекстан құрамасына к�-

мек тесіп жүр гені туралы ақпарат 
2019 жылдың ақпан айында хабар-
ланған еді. Сол кезде Болтаев Iз-
бекстан ауыр атлеттерінің оқу-
жаттығу жиынына аттан ған. Қазір 
Ержас сол жақта кеңесші болып 
қыз мет атқарып жүр. Міне, осындай 
білікті бап керлерді бағалай алмай 
отырғанымыз �кінішті. Бізде жал-
пы ауыр атлетикада, бокста, дзюдо 
спортында жақсы мектеп қалып-
тасқан. Мықты бапкерлер мен 
спорт шылар да бар. Олар да бәсе ке  
те жоқ емес. Мысалы, Алек сей Ни 
Лон дон Олим пиадасында жақсы 
жетістікке жетті. Iкі нішке қарай, 
2016 жылы допинг дауы на қатысты 
жетістіктерін МОК жоққа шығарды. 
Дегенмен Ни 2016 жылы �зінің 
мықтылығын 1 ал тын, 1 кү міс, 3 
қоламен қайтадан дәлел дей алды. 
Сон дай-ақ  талантты, білікті 
бапкерлердің ішінде дзюдода 
Нұрбек  Жақсыбеков деген жас-
�спірімдерді дайындап жүрген 
бапкерді атап �туге болады. Оны 
ұлттық құрамаға алып келсе, Нұр-
бек дзюдошыларды даярлауда к�п 
к�мегін тигізеді деп ойлаймын. 
Бокс пен дзюдодан �зіміздің ма-
ман дарға сенім артқан дұрыс. 
Жеңіл атлетика мен жүзу спорты 

бойынша шетелдік білікті бапкер-
лерді шақыртқанымыз ж�н, – дейді 
Мадияр Қазыбек. 

Бұл пікірді спорт журналисі 
Қуанышхан Iмір хан да қостады. Ол 
с�з арасында к�ркем гимнастика, 
мәнерлеп сырғанау, жүзу спортына 
елімізде жеткілікті деңгейде жағдай 
жасал мағанын да айтып қалды. 

– К�ркем гимнастика, мәнерлеп 
сырғанау секілді спорт түрлерінен 
ресейлік мамандарды шақырып, 
тәжірибе алмасқан дұрыс деп ой-
лай мын. Iйткені к�ркем гимнас-
тикадан Ирина Винер-Усманова-
ның шәкірттері әлемде үздік спорт-
шылардың алдыңғы қатарында жүр. 
Мәнерлеп сырғанау спортынан 
Ресейде «ма шина» бапкер атанып 
кеткен Этери Тутберид зенің шә-
кірт тері Шербакова, Загитова, 
Медведевалар да бірқатар айтулы 
жарыстарда топ жарып жүргенін 
спорт жанкүйерлері жақсы біледі. 
Алексей Мишин жаттықтыратын 
Елизабет Туктамышеваның да 
жетістіктері туралы к�п нәрсе 
айтуға болады. Орыстардың к�ркем 
гимнастикасының мықты болатын 
себебі оларда әуелден жақсы мектеп 
қалыптасқан. Ал бізде бұл спорт 
түрі кенжелеу қалып отыр. Кезін де 
Aлия Юсупованың �зі де Ресейде 
жат тығып жүрді. Сол үшін бізге бұл 
спорт түрінен шетелден білікті 
бапкерлерді шақыртқан ж�н. Ол 
мейлі бапкер болсын, мейлі кеңесші 
болсын, спортшыларға бағыт-
бағдар беретін білікті мамандар 
керек, – дейді Қуанышхан. 

Анығы, біз үшін халықаралық 
аренадағы жетістіктерімізге жаңа 
серпін беріп, спортымыз ды жаңа 
деңгейде жетілдіре түсуі үшін білікті 
ма ман дардың саны артып, заманауи 
спорттық инфрақұрылымдар да 
к�птеп бой к�тергені маңызды. 
Болашақта осы мәселелердің бәрі 
ескерілсе, ел спортының к�ші 
түзеліп, жыртығы бүтінделе түсер. 

Бапкерлер арасында бәсеке жоқ

Атап айтқанда, әртүрлі салмақ дәрежесінде сайысқа түскен 
Ерасыл және Нұрасыл Ергешбай жүлделі 1-орын,  Бекарыс Талип  
2-орын, ал  Ақарыс Талип 3-орынға қол жеткізген. 

Жалпы, жарысқа Сарыағаш ауданынан 5 спортшы аттанған 
болатын. 300-ден аса спортшы қатысқан жарыста Сарыағаш 
ауданының ағайынды-егіздері осылайша алтыннан алқа тағып, 
жеңіспен оралды. 

Табандылық танытып, Азия чемпионатында еліміздің мерейін 
үстем еткен жас спортшыларға ерекше құрмет к�рсетілді. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

*ыр�ызстан Республикасында кикбоксингтен спортты� 
клубтар мен жас(спірімдер арасында Азия чемпионаты 
(тті. Аталмыш чемпионат�а Сарыа�аш ауданыны" «*ажы-
м!�ан атында�ы балалар мен жас(спірімдер спорт мекте-
біні"» командасы �атысып, ж�лделі орындармен оралды. 

Каратэден XXXII  жаз�ы Олимпиада ойындарыны" 
ж�лдегерлері Дархан Асаділов пен Софья Берульцева ту�ан 
жерге оралды.

Шымкент қаласының халықаралық әуежайында жеңімпаз 
спортшыларды жерлестері зор қошеметпен қарсы алды.

Қала әкімі Мұрат Aйтенов ғаламдық бәсекеде жүлдегер атанған 
спортшыларды әуежайдан қарсы алып, жерлестерімізді жарқын 
жеңісімен құттықтады. 4  жылдықтың басты бәсекесінде ел үмітін 
ақтағанын, алдағы дүбірлі додаларда одан да жоғары жетістіктерге 
жетулеріне сәттілік тіледі. Сайыпқыран спортшыларға демеуші 
азаматтардың атынан темір тұлпардың кілтін табыс етті. 

Айта кетсек, Токио Олимпиадасында Шымкент қаласынан 10 
спортшы бақ сынаған болатын. Каратэ спортынан Дархан Асаділов 
пен Софья Берульцева жартылай финалға дейін жетіп, қола жүлдегер 
атанды. 

А.ЖАСАН

Олимпиада жүлдегерлерін 
қошеметпен қарсы алды
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